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عامل حرکت بازارها 
در سال ۱۴۰۰ تورم همچنان یک عامل تعیین کننده 
در حرکت بازارهاست، اما این بار منظور از تورم، تورم 
خارجی است که قدرت خرید ایرانی ها را افزایش 
می دهد. یک تحلیل گر اقتصادی، با بررسی تأثیر 
عوامل مختلف بر بازدهی بازار ارز و سهام در سال 
او  دارد.  سرمایه گذاران  برای  توصیه هایی   ،۱۴۰۰
معتقد است: انتظار می رود با توجه به اینکه سهم ها 
ارزندگی  منطقه  وارد  بیش  و  متوسط کم  به طور 
شده اند با توجه به تجربه سقوط و اصلاح قیمتی 

تجربه شده، نباید در سال ۱۴۰۰ نگاه...
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 گزارش

پاسخگویی در فضای "کلاب هاوس"
سال  اقتصادی  ناملایمات  و  گرفتاری ها  میانه  در 
نرخ  افزایش  همچون  پیامدهایی  با  که  گذشته 
بانک  رییس  شد،  همراه  تورم  نرخ  افزایش  و  ارز 
مرکزی از سیاستگذاری جدید خود رونمایی کرد. 
عبدالناصر همتی اعلام کرد که بانک مرکزی دست 
به هدف گذاری تورمی یک ساله زده و بنابراین انتظار 
می رود که تورم در پایان مدت یک ساله پیش بینی 
شده در محدوده نرخ ۲۲ درصد نوسان کند. هرچند 
انتظار می رفت هدف گذاری صورت گرفته از سوی 

بانک مرکزی در کنار ابزارهای...
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 گزارش

آمدند؛ نوشتند؛ رفتند
کشاورزان احساس خطر کرده اند که ممکن است در 
اردیبهشت به آنها آب نرسد. آنها آمدند قطعنامه ای 
اردیبهشت  اول  از  آن  موجب  به  که  نوشتند 
برنامه هایی برای مطالبه حقوق خود خواهند داشت 
و این برنامه آش پختن در زاینده رود به نوعی پیش 
درآمد برنامه های بعدی است. اسفندیار امینی با بیان 
اینکه کشاورزان امیدی به مساعدت دستگاه های 
مصوبات  اینکه  دلیل  به  افزود:  ندارند،  مختلف 
شورای عالی آب اجرا نشد و وزارت نیرو هم که بابت 

برداشت هایی که از...
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آیا سیاست های پولی و تصمیمات شتابزده، کشور را به سمت ابرتورم می برد؟؛ 

ابرتورم در کمین ۱۴۰۰
صندوق بین المللی پول در تازه ترین گزارش خود پیش   بینی کرده است که نرخ تورم ایران در 
سال جاری از ۳۶.۵ درصد به ۳۹ درصد می رسد. این گزارش رشد اقتصادی ایران در سال گذشته 
خورشیدی را مثبت ۱.۵ درصد دانست، در حالیکه این صندوق، در گزارش قبلی خود، رشد 
اقتصادی ایران در سال ۱۳۹۹ را منفی پنج درصد پیش بینی کرده بود. همچنین در این گزارش 

آمده است که نرخ بیکاری ایران در سال جدید خورشیدی افزایش خواهد یافت.

گزارش
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مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان گفت:  میزان بارندگی از اول مهر تاکنون 
۸۰ میلی متر بوده است که ۱۶ درصد نسبت به میانگین بلندمدت کاهش داشته است. 
منصور شیشه فروش ادامه داد: در یکسال گذشته بین یک تا ۱.۵ متر افُت سطح آب های 
زیرزمینی در چاه ها بوده است و دشت های اصفهان، برخوار، مهیار، گلپایگان، کاشان و 
دامنه مواجه با افُت آب های زیرزمینی بوده اند. سازمان محیط زیست برای پیشگیری از 

کنترل فرونشست باید نسبت به احیای تالاب بین المللی گاوخونی اقدام کند.

معاون بهره برداری و توسعه آب شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان گفت: مد نظر شرکت 
آب و فاضلاب استان در هیچ زمانی، جیره بندی آب شرب نبوده و نیست و اگر مردم 
مدیریت مصرف را سرلوحه کار خود قرار دهند، می توان بدون جیره بندی و محدودیت، از 
شرایط موجود عبور کنیم. حسین اکبری،  اظهار کرد: متاسفانه بارش ها در شرایط نرمالی 
قرار ندارد و با توجه به اینکه بارش ها ۳۳ درصد زیر حد نرمال است، اکنون ذخیره سد 

زاینده رود حاد است. 

 نوسان:رئیس خانه صمت ایران 
این  در  تولیدکننده  من  گفت: 
برای  ها  تحریم  سخت  شرایط 
تامین مواد اولیه و ماشین الات و 
تجهیزات با هزاران مشکل روبرو 
مختلف  های  ترفند  با  و  هستم 
خود  های  نیاز  نمایم  می  سعی 
حالی  در  این  و  کنم  تامین  را 
بر  علاوه  مالیاتی  نظام  که  است 
مالیات  دریافت  و  سود  محاسبه 
ارزش افزوده و مالیات تکلیفی و 
کند  اعلام می  باره  به یک  غیره 
فلان  از  مالی  های  تراکشن  باید 
یا  سال مورد بررسی قرار گرفته 
فلان چک در فلان تاریخ هزینه 
تولیدی  واحد  یکباره  به  و  شده 
و صنعتی را با یک بحران جدید 
روبرو می کند و این در حالیست 
درآمد  بیشترین  تولیدکننده  که 
و  کسب  توسعه  صرف  را  حاصل 
کار خود و در نتیجه رشد و توسعه 

ملی کشور می کند.
اضافه  آبادی  سهل  عبدالوهاب  سید 
کرد: اختلافات بین دولت و مجلس یا 
سایر دستگاه های اجرایی به من تولید 
کننده چه ربطی دارد؟چرا تولیدکننده 
باید پاسوز این اختلافات بشود؟اینکه 
نمی  همکاری  مجلس  بگوید  دولت 
کند و یا مجلس بگوید دولت کار نمی 
کند چه دردی از تولید کشور دوا می 
کند؟ آیا مجلس محترم طبق قانون 
ناظر بر اجرای صحیح و به موقع قوانین 
نیست؟ایا مجلس در تعیین و یا برکنار 
کردن وزرا نقش کلیدی ندارد؟ایا ابزار 
متخلفین  با  برخورد  و  نظارتی  های 
ما  است؟عزیزان  کافی  نا  مجلس  در 
در مجلس قوانین را وضع می کنند 
و ابزار نظارت بر اجرای ان را نیز درز 
اختیار دارند.تا کی باید بخش تولید 
اختلافات  و  ضرر ملاحظات سیاسی 

بین قوا را بدهد؟
با اشاره به نزدیکی روز کارگر و  وی 
کارگری کشور  به جامعه  ان  تبریک 
ابراز کرد: امروز دو ضلع تولید یعنی 
خوب  شرایط  در  کارفرما  و  کارگر 
کار  حال  در  هم  با  امیز  مسالمت  و 
این  سوم  ضلع  ،درحالیکه  هستند 
مثلث همکاری لازم را ندارد و دولت در 
واقع حمایت لازم را نه از کارفرما نه از 
کارگر نمی نماید. در بحث هدفمندی 
 ۳۰ الی   ۲۰ بود  قرار  که  ها  یارانه 
درصد به تولید تزریق شود متاسفانه 
سال  همین  نشد.در  پرداخت  ریالی 
گذشته با شیوع کرونا قرار بود مبالغی 
برای کارگران توسط تامین اجتماعی 

پرداخت شود که متاسفانه نشد.
سهل آبادی با انتقاد از دخالت دولت 
سازمان  افزود:  اجتماعی  تامین  در 
کارگر  به  متعلق  اجتماعی  تامین 
بر  علاوه  دولت  چرا  کارفرماست.  و 
دخالت های مستقیم و غیر مستقیم 
در این سازمان،بدهی های کلان خود 
را به ان پرداخت نمی کند؟ چرا دولت 
کسری  های خود را از این سازمان و 
شرکت های تحت پوشش ان برداشت 

می کند؟
چرا سازمان تامین اجتماعی به جای 
حمایت از تولید و کارگر با عدم تمدید 
تامین خدمات  یا تعویض دفترچه  و 
بیمه ای کارگرانی که کارفرمای انها 
به  را  ضربه  بیشترین  است  بدهکار 
در  کند  می  وارد  کارگر  این  روحیه 
خلاف  کار  این  قانون  طبق  حالیکه 

است.

سیاست ما جیره بندی آب شرب نیستوزارت نیرو به فرونشست زمین اصفهان ورود کند
اقتصاد اصفهان

     گزارش

تولیدکننده، پاسوز
اختلافات دولت و مجلس

Is fahan

اقتصاد اصفهان در هفته ای که گذشت؛

 نوسان:کشاورزان احساس خطر کرده اند که ممکن است در 
اردیبهشت به آنها آب نرسد. آنها آمدند قطعنامه ای نوشتند که 
به موجب آن از اول اردیبهشت برنامه هایی برای مطالبه حقوق 
خود خواهند داشت و این برنامه آش پختن در زاینده رود به 
نوعی پیش درآمد برنامه های بعدی است. اسفندیار امینی با 
بیان اینکه کشاورزان امیدی به مساعدت دستگاه های مختلف 
ندارند، افزود: به دلیل اینکه مصوبات شورای عالی آب اجرا نشد 
و وزارت نیرو هم که بابت برداشت هایی که از حقابه ها می کرده، 
باید طرح های تأمین آب را اجرا و آب را تحویل می داده، اما این 
کار را نکرده است؛ به همین سبب کشاورزان برنامه ریزی کردند 
تا خودشان از ابتدای اردیبهشت ماه به دنبال رودخانه حرکت 
کنند و مانع برداشت های غیرمجاز آب شوند. آنچه می خوانید، 
اقتصاد  بر  گذشته  درهفته  که  است  رویدادهایی  مهمترین 

اصفهان گذشت؛

وضعیت بحرانی 
سد زاینده رود

رئیس مشترکین و درآمد شرکت آب منطقه ای اصفهان با اشاره به اینکه ۷۵ 
درصد سد زاینده رود خالی است، گفت: با توجه به ذخیره مخزن سد زاینده 

رود به نظر می رسد برای تامین آب شرب دچار مشکل شویم.
شهرام نخعی، در خصوص آخرین وضعیت آبی استان اصفهان، اظهار کرد: 
متاسفانه وضعیت بارش ها در سال آبی جاری اصلا مناسب نیست و پیش 
بینی های حداقلی هواشناسی به وقوع نپیوست، از سوی دیگر ذخیره قبلی 
آب از سال آبی گذشته هم در سد زاینده رود نداریم. وی تاکید کرد: این 
ذخیره نسبت به مدت مشابه سال گذشته فاجعه است، با توجه به اینکه برای 
یک دوره آبی ۱۲ ماهه نزدیک ۴۰۰ میلیون مترمکعب در سال مصرف آب 
شرب اصفهان با احتساب یزد و کاشان است. وی افزود: از سوی دیگر بین 
۱۰۰ تا ۱۲۰ میلیون مترمکعب نیاز صنعت استان است، همچنین برای 
نجات باغات استان در تابستان نیز نیازمند تحویل آب هستیم. وی با تاکید 
بر اینکه با توجه به ذخیره مخزن سد زاینده رود به نظر می رسد برای تامین 
آب شرب دچار مشکل شویم، تصریح کرد: متاسفانه در این شرایط با حفر 
چاه توسط شرکت آب و فاضلاب برای تامین آب شرب، فشار بر سفره های 
زیرزمینی آب بیشتر می شود، در حالی که امروز آبخوان های استان دیگر 
ظرفیتی برای برداشت ندارند. نخعی در خصوص اینکه قرار است تا پایان 
خرداد ماه فاز اضطراری سامانه دوم آبرسانی اصفهان بزرگ وارد مدار شود، 
تاکید کرد: باید توجه داشت تا آبی نباشد این سامانه نمی تواند مشکل 
کم آبی را حل کند. متاسفانه امسال در بالادست حوضه زاینده رود و در 

چهارمحال و بختیاری بارش مناسب برف برای ذخیره تابستان نداشتیم.

تولید سالانه 
بیش از ۲ هزار تن گیاه دارویی 

استان اصفهان از ظرفیت تولید سالانه بیش از دو هزار و ۱۰۰ تنُ انواع 
گیاهان دارویی در عرصه های طبیعی استان اصفهان برخوردار است.

رئیس اداره بهره برداری اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری اصفهان، ارزش 
این میزان تولید سالانه گیاه دارویی را بیش از ۵۳ میلیارد ریال اعلام کرد 
حدود  اشتغال  زمینه  استان  این  دارویی  گیاهان  از  بهره برداری  گفت:  و 
۲۰۳ هزار نفررا فراهم کرده است.به  گزارش خبرگزاری صدا وسیما آبتین 
میرطالبی افزود: آنغوزه، باریجه، اشُنان، کرفس کوهی، سماق، انواع آویشن 
کوهی و شیرازی، نسترن وحشی، زیره سیاه، کنگر  و میوه بلوط  انواع 
گیاهان دارویی استحصال شده در رویشگاه های طبیعی استان اصفهان است 
که از ارزش دارویی ودرمانی بالایی برخوردار است. وی، وسعت رویشگاه های 
گیاهان دارویی صنعتی این استان را شامل محصولات فرعی جنگلی و مرتعی  
بیش از ۶ میلیون و ۵۰۰ هزار هکتار اعلام کرد و افزود: حدود ۳۰۰ گونه 
گیاهان دارویی در عرصه های منابع طبیعی رشد می کند که ۴۵ گونه از 
اقلام اقتصادی، درآمدزا و صادراتی برای بهره برداران محسوب می شود.آبتین 
میرطالبی گفت: کتیرا، آنغوزه، باریجه، و کرفس کوهی عمده  گیاهان دارویی، 

صنعتی و خوراکی این استان است.

درآمد نوروزی موزه های ایران
 صفر شد

مدیرکل موزه ها اعلام کرد:  برآورد ما این بود که درآمد موزه ها در سال 
البته روی گردشگر خارجی  باشد که  ۱۴۰۰ حدود ۳۰۰ میلیارد تومان 
حساب کرده ایم، اما با توجه به بسته بودن مرزها به روی گردشگران خارجی، 
این درآمد به عدد قابل ملاحظه ای نمی رسد. در نوروز هم درآمد این بخش 
در حد صفر بود. محمدرضا کارگر گفت: براساس آمارِ »نفرـ بازدید« مجموعه 
فرهنگی و تاریخی سعدآباد در صدر بازدیدهای نوروزی قرار داشت. کاخ 
گلستان، کاخ نیاوران و حافظیه نیز به ترتیب بیشترین تعداد مراجعه کننده 

را داشتند.
به گفته او، موزه های استان های تهران، فارس، اصفهان، خراسان رضوی و یزد 

به ترتیب بیشترین بازدیدکننده را در تعطیلات نوروز داشته اند.
کارگر با اشاره به افت بازدید از آثار تاریخی در تعطیلات نوروز، افزود: تعداد 
بازدید موزه ها و محوطه های تاریخی در نوروز ۱۴۰۰ یک هشتم بازدیدهای 
نوروز ۹۸ بود. نوروز ۹۹ مقایسه نشد، چون موزه ها به دنبال همه گیری ویروس 
کرونا تعطیل بودند. او همچنین به کاهش درآمد موزه ها اشاره کرد و گفت: 
بیشترین درآمد موزه ها و محوطه های تاریخی از گردشگر خارجی تأمین 
می شود. اما امسال که گردشگری خارجی نداشتیم درآمد هم چشمگیر نبود، 

چون بلیت بازدیدکننده ایرانی قیمتی ندارد.

آمدند؛ نوشتند؛ رفتند

محسن رنانی اقتصاددان نامدار و منتقد دولت 
روحانی و دولت احمدی نژاد اسفندماه سال 
مسائل  درباره  سه بخشی  نوشتاری  گذشته 
گوناگون اقتصاد سیاسی منتشر کرد که در 
پیش درآمد بخش نخست آن نکات بسیار مهمی 
عنوان کرد: »بحران های اقتصادی و اجتماعی، 
کشور را به نقطه خطرناکی رسانده است و اگر هر 
چه سریع تر برای مدیریت و مهار بحران ها اقدام 
نشود، کشور وارد مسیر بی بازگشتی می شود 
و برای مهار بحران ها، ما نیاز به برخی اصلاحات 
جدی و فوری در ساختار سیاسی جمهوری 
اسلامی داریم. این اصلاحات تنها در توان مقام 
معظم رهبری است، چراکه از این پس جمهوری 
اسلامی هرگز رهبری به قدرتمندی سیاسی و 
توانایی های شخصیتی، روحیه انقلابی و سرمایه 
تقدس و کاریزمای ایشان به خود نخواهد دید. 
بنابراین برخی اصلاحات است که فقط و فقط 
ایشان می توانند انجام دهند و اگر از ایشان 
بگذارد دیگر کسی توانایی و جسارت آن را 
اصلاح جمهوری  فرصت  و  داشت  نخواهد 
اسلامی از دست می رود و جمهوری اسلامی در 
بحران هایی غرق می شود که ممکن است ایران 

را هم با خود غرق کند.«

خطر ابرتورم 
در اقتصاد ایران 

محسن جلال پور،  رییس سابق اتاق ایران نیز 
اخیرا با ابراز نگرانی از وضعیت کنونی اقتصاد 
کشور، از ابرتورم ۱۴۰۰ به عنوان بلایی بزرگ 
که قرار است بر سر اقتصاد ایران بیفتد، خبر داد 
و گفت »در سال ۱۳۹۹ دولت مهمان ناخوانده 
مردم و بخش خصوصی بود. به عبارتی دولت سر 
سفره مردم نشست و هر چه کم داشت   از سفره 
مردم برداشت؛ چه مستقیم و چه غیرمستقیم 

…و مطمئنا مهم ترین اولویت اقتصاد ایران در 
سال ۱۴۰۰ قابل پیش بینی کردن و ثبات اقتصاد 
خواهد بود. بدون داشتن چشم اندازی واضح 
اقتصاد هیچ گونه سرمایه گذاری،  از وضعیت 
توجیه پذیر نخواهد بود. به گمانم در سال ۱۴۰۰ 
نیز منابع در دسترس دولت به  شدت محدود 
خواهد بود اما سیاستگذار باید متوجه باشد 
که هر گونه انبساط مالی قطعا با انبساط پولی 
همراه خواهد بود. خطر ابرتورم از اقتصاد ایران 
دور نشده و چنانچه هزینه های کشور بر اساس 
منابع غیرواقعی صورت گیرد، اقتصاد کشور در 
دام تورم های بالا و بی ثباتی بیشتر در بازارهای 
مختلف خواهد افتاد". به اعتقاد بسیاری از 
صاحبنظران اقتصادی، ابرتورم زمانی رخ می دهد 
که نرخ تورم در یک اقتصاد، از سطوح عادی بالاتر 
می رود و وارد وضعیت غیرقابل کنترلی می شود 
که در آن، قیمت ها هر ماه، هر روز و حتی هر 
مورد  در  اقتصاددان ها  می روند.  بالا  ساعت 
آستانه وقوع ابرتورم اتفاق نظر ندارند، اما معمولاً 
نرخ های تورم بالاتر از ۵۰ یا ۱۰۰ درصد، احتمال 
ایجاد وضعیت ابرتورم را تشدید می کنند. بر 
این اساس، ایران، دست کم در تاریخ ثبت شده 

اقتصادش، ابرتورم را تجربه نکرده است.

تورم سناریو محور
بهنام ابراهیمی، پژوهشگر حوزه اقتصادی در 
اصفهان در این باره به "نوسان" می گوید: میزان 
نرخ تورم در سال ۱۴۰۰ سناریو محور و بستگی 
به اتفاقات پیش روی سیاسی و اقتصادی کشور 
دارد. او توضیح می دهد: اگر شرایط تحریمی و 
سیاسی کشور در بدترین حالت باشد تورم ۶۰ 
تا ۷۰ درصدی در ادامه سال قبل تکرار خواهد 
شد، اما اگر شرایط سیاسی و تحریم ها تعدیل 
یابد، دیگر نه ابرتورم دوره های قبل را خواهیم 

داشت و نه ثبات ۷ یا ۸ سال پیش را. البته زمانی 
که دولت از نظر منابع درآمدی تحت فشار 
باشد ناچار به چاپ پول می رود که تورم ۷۰ تا 
۸۰ درصدی از همان ناحیه ایجاد می شود. او 
با پیش بینی تورم حدود ۲۵ تا ۳۰ درصد برای 
سال۱۴۰۰، می گوید: البته اگر شاهد گشایش 
کامل اقتصادی و سرمایه گذاری خارجی در 
کشور باشیم، نرخ تورم به زیر ۱۰ درصد می رسد 
که احتمال این مورد بسیار کم است. ابراهیمی 
تاکید می کند: با توجه به شرایط فعلی کشور، 
اگرچه برخی فعالان و اساتید اقتصادی نسبت به 
ایجاد ابرتورم ۱۴۰۰ نگران هستند، اما من چنین 
نظر و نگرانی را برای برای اقتصاد ایران ندارم.

 
افق روشن مدیریت 

در بازار ارز
اقتصاد دانشگاه  محمد واعظ، دانشیار گروه 
اصفهان نیز در خصوص برخی پیش بینی ها 
از ایجاد تورم فزاینده در ایران، به "نوسان" می 
گوید: در تاریخ اقتصادی ایران بعد از سال ۱۳۲۲ 
هیچ گاه نرخ تورم در اقتصاد ایران سه رقمی 
نشده است. او البته یادآور می شود: بالا بودن 
نرخ رشد حجم پول به دلیل ناترازی های مالی 
و کسری بودجه عملیاتی دولت و ... ظرفیت ایجاد 
تورم بالا را در اقتصاد ایران ایجاد کرده است، اما 
به این معنا نیست که نرخ تورم در ایران بالا قرار 
خواهد گرفت. این اقتصاددان با بیان اینکه در 
کوتاه مدت نرخ تورم تحقق یافته براساس عوامل 
واقعی و انتزاعی به نرخ ارز بستگی دارد، توضیح 
می دهد: اگر مقام ارزی موفق به تنظیم نرخ ارز 
شود، نرخ تورم نقطه به نقطه ۴۸.۸ درصد سال 
۱۳۹۹ از نقطه اوج خود عبور کرده و انتظار می 
رود نرخ تورم نقطه به نقطه در انتهای سال 
۱۴۰۰ به مراتب کمتر از سال گذشته شود. او با 

اعتقاد بر اینکه افق مدیریت در بازار ارز و منابع 
ارزی روشن است، می گوید: برای مثال براساس 
داده های جهانی از ماه مارس فروش نفت خام 
ایران به خارج کشور افزایش اساسی پیدا کرده 
و احتمال دارد در ماه های فوریه و ژوئن این 
افزایش شدت یابد و این افزایش موجب می 
شود برای تامین کالاهای اساسی، نهاده های 
دامی و دارو نیاز به مراجعه به ارز نیمایی نباشد 
و خودبه خود فشار تقاضا از بازار ارز نیمایی 
برداشته و ارز عرضه شده در شبکه نیمایی از 
محل صادرات غیرنفتی تامین کننده نیازهای 
متعارف کشور )مواد اولیه و واسطه ای واحدهای 
تولیدی( شود. واعظ تصریح می کند: معیارهای 
کمی متفاوتی برای ابرتورم وجود دارد، اما معیار 
حداقلی، سه رقمی شدن تورم است و به طور 
قطع اقتصاد ایران وارد این حوزه نخواهد شد. او 
با پیش بینی نرخ تورم در سالجاری، می گوید: 
اگر تکانه بیرونی خاصی در کشور ایجاد نشود و 
طبق شرایط ماه های اخیر مدیریت بازار ارز 
عملی شود، نرخ تورم نقطه به نقطه در انتهای 
سال ۱۴۰۰ حدود ۳۰ درصد خواهد شد، به این 
معنا نرخ تورم نقطه به نقطه ۱۴۰۰، معادل ۱۸.۸ 

درصد کمتر سال ۱۳۹۹ شود.

هشدار را 
جدی بگیریم

کمیل طیبی، استاد اقتصاد دانشگاه اصفهان 
نیز در این باره به "نوسان" می گوید: موضع 
براساس  اقتصادی  کارشناسان  های  گیری 
سوابق و عواملی همچون تورم، رکود و ... است 
که پیشتر در کشور رخ داده است و به طور قطع 
اگر اقدام اساسی برای نرخ تورم نشود این روند، 
نرخ فزاینده به خود می گیرد، چراکه در سال 
جاری با تغییر دولت و رویه آن، شاید با کسری 
بودجه مواجه شویم، بنابراین راهی به غیر از 
نشر و چاپ پول نخواهیم داشت که این شرایط 
به تورم دامن می زند. او اضافه می کند: البته 
جدیدترین گزارش صندوق بین المللی پول، 
برای ایران نرخ تورم فزاینده را پیش بینی کرده 
است که این هشدار را باید جدی بگیریم، چراکه 
باید شاخص های اقتصادی را همواره به به طور 
جدی و کارآمد، مدیریت کنیم، از سوی دیگر 
امروز سابقه شاخص های اقتصادی همچون 
رشد منفی اقتصاد، تورم ۴۰ درصدی، رکود و .. 
برخی فعالان و اساتید اقتصادی را نگران کرده 
است. استاد اقتصاد دانشگاه اصفهان اما با اعتقاد 
بر اینکه ابرتورم به نوعی قابل مهار است، توضیح 
می دهد: تنش زدایی در روابط مان با کشورهای 
خارجی و دنیا، مهیا کردن شرایط جذب سرمایه 
گذاری، برقراری تجارت جهانی، حل مشکل 
داخلی  های  سیاست  همچنین  و   FATF
همچون انضباط مالی و ...، مبارزه با سودجویی 
و دلالی با روش های صحیح و اقتصادی نه 
پلیسی و .. می تواند نسبت به مهار پدیده تورم 

فزاینده در کشور راهگشا باشد.
طیبی با پیش بینی نرخ تورم ۱۴۰۰ در ایران، 
می گوید: به شدتی که برخی اساتید اقتصادی 
از شکل گیری ابرتورم ۱۴۰۰ خبر داده اند، نرخ 
تورم در ایران افزایش نخواهد یافت و نرخ آن 
نسبت به سال ۱۳۹۹ کاهنده ای است و پیش 
بینی می شود نرخ تورم در سال جاری بین ۲۰ تا 

۲۵ درصد باشد.

آیا سیاست های پولی و تصمیمات شتابزده، کشور را به سمت ابرتورم می برد؟؛ 

ابرتورم در کمین ۱۴۰۰  
با وجود تمام نگرانی ها، کارشناسان اقتصادی نرخ تورم امسال را بین ۲۰ تا 3۰ درصد می دانند

صندوق بین المللی پول در تازه ترین گزارش خود پیش   بینی کرده است که نرخ تورم ایران در سال جاری 
از 3۶.۵ درصد به 3۹ درصد می رسد. این گزارش رشد اقتصادی ایران در سال گذشته خورشیدی را 
مثبت ۱.۵ درصد دانست، در حالیکه این صندوق، در گزارش قبلی خود، رشد اقتصادی ایران در سال ۱3۹۹ را منفی 
پنج درصد پیش بینی کرده بود. همچنین در این گزارش آمده است که نرخ بیکاری ایران در سال جدید خورشیدی 

افزایش خواهد یافت.

گزارش
گروه بازرگانی

 نوســان: رئیس گروه آمارهــای ثبتی 
ســازمان مدیریت و برنامه ریزی اســتان 
اصفهان گفت: نرخ تورم ســالانه در بخش 
کالا و خدمات عمومی در سال گذشته ۳۶.۴ 
درصد بود که این شاخص در استان اصفهان 

۳۴.۸ درصد بوده است.
سید علی قرشی نوش آبادی در گفت وگو با 
ایسنا، اظهار کرد: نرخ تورم شاخص کل در 
خانواده های شهری کشور ۳۶.۲ درصد و در 

اســتان اصفهان ۳۴.۳ درصد بوده است، اما 
در گروه خانواده های روستایی نرخ کشوری 
۳۷.۷  درصد بود، اما در استان اصفهان ۳۹.۵ 

درصد ثبت شد. 
وی افزود: بیشــترین نرخ تــورم در بخش 
کالاهای با دوام با نرخ ۸۱.۶ درصد بود که این 
عدد در استان اصفهان ۷۵.۲ درصد به دست 
آمده است. وی تصریح کرد: نرخ تورم گروه 
خوراکی ها و آشــامیدنی ها در کشور ۳۹.۱ 

درصد بود، اما در اســتان اصفهان با افزایش 
نرخ به رقم ۴۰.۵ درصد رسیده است.

قرشــی نوش آبادی اظهار کــرد: نرخ تورم 
در بخش کالاهــای غیرخوراکی و خدمات 
۳۵.۲ درصد بود، اما در استان اصفهان ۳۲.۴ 
درصد است که در مناطق شهری ۳۵.۸ و در 

روستاها ۳۶.۵ درصد بوده است. 
وی گفت: همچنین شــاخص مسکن در 
کشور ۲۷.۴ و اجاره ۲۷.۲ درصد رشد کرده 

است که در استان اصفهان به ترتیب ۲۴.۱  و 
۲۳.۸ درصد بوده است.

 وی تصریح کرد: نرخ تورم کشور در بخش 
خدمات عمومی ۱۹.۲ و در استان اصفهان 
۲۲.۱ درصد اســت که این رقم در مناطق 
شهری کشور ۱۹.۱ و روستاها  ۱۹.۶ درصد 
است، ولی برای اســتان اصفهان به ترتیب 
۲۱.۲  و ۲۸.۷ درصد بوده اســت که بالاتر از 

میانگین کشوری است.

رئیس گروه آمارهای ثبتی سازمان برنامه ریزی استان اصفهان:

نرخ تورم سالانه اصفهان کمتر از میانگین کشوری است
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مدیر  رضایی،  احمد  نوسان: 
منطقه ۵ شهرداری اصفهان گفت: 
پارکینگ زیرسطحی خیابان توحید 
بیمارستان  جلوی  پارکینگ  و 
جامع  مطالعات  در  شریعتی، 
عنوان  به  اصفهان  شهر  ترافیکی 
اولویت های اول و دوم در منطقه ۵ 
پیش بینی شده بود و در سال جاری 
پارکینگ شریعتی هم کلنگ زنی 

می شود.
وی ادامه داد: در طرح تفصیلی شهر 
اصفهان در کاربری های همجوار هم 
پارکینگ هایی پیش بینی شده است 
اما با قیمت های گران در املاک روبرو 
شدیم و توجیه اقتصادی برای احداث 
گزینه  بهترین  که  نداشت  پارکینگ 
احداث پارکینگ زیرسطحی در خیابان 
توحید با اعتبار حدود ۷۰ میلیارد تومان 

بود.
اصفهان  شهرداری   ۵ منطقه  مدیر 
تاسیسات  به  توجه  با  اینکه  بیان  با 
زیرسطحی احتمال افزایش هزینه ها تا 
۱۰۰ میلیارد تومان وجود دارد، تصریح 
کرد: هم اکنون با این تدابیر، پارکینگ 
خیابان توحید با یک سوم اعتبار در 
آزادسازی  به  نیاز  که  زمانی  با  قیاس 
بود،  العباس  بیت  پشت  های  زمین 

ساخته می شود. 
اینکه  بر  اینکه علاوه  به  اشاره  با  وی 
ساخت پارکینگ در زمین های پشت 
بیت العباس با محدودیت ارتفاع با توجه 
به محدوده تاریخی و رودخانه زاینده 
رود مواجه بود و باید پارکینگ در دو 
طبقه ساخته می شد، گفت: همچنین 
برای این کار نیاز به تملک دو هزار متر 
زمین داشتیم که اعتباری ۲۰۰ میلیارد 

تومانی را می طلبید.
رضایی افزود: از نظر ساخت هم با ارتفاع 
دو طبقه و سه طبقه زیر زمین نهایتا 
ظرفیت پارک ۳۷۰ خودرو ایجاد می 
شد که با هزینه ۳۰۰ میلیارد تومانی 
برای این پروژه، اجرای چنین طرحی 
صرفه اقتصادی نداشت و بهترین گزینه 
ساخت پارکینگ زیرسطحی بود. وی با 
اشاره به اینکه با روش زیرسطحی نهایتا 
پارکینگ با اعتبار یکصد میلیارد تومانی 
گفت: خوشبختانه  می شود،  ساخته 
ای  عمده  تاسیسات  توحید  خیابان 
جلسات  و  ندارد  پارکینگ  محل  در 
شرکت  با  زمینه  این  در  متعددی 
برگزار  تاسیساتی  و  زیرساختی  های 
این  های  دغدغه  از  یکی  است.  شده 
پروژه، بار ترافیکی روی سقف است که 
درصدی هزینه ها را افزایش می دهد 
اما به قدری نیست که پروژه را از توجیه 

اقتصادی خارج کند.
مدیر منطقه ۵ شهرداری اصفهان افزود: 
تبعات  پروژه عمرانی در دل شهر  هر 
ترافیکی دارد اما در همجواری خیابان 
توحید خیابان باغ به و خیابان شهید 
زارعی وجود دارد که حدود یکصد متر 
از دو طرف خیابان توحید با هماهنگی 
پلیس راهور و هماهنگی پلیس هدایت 
موقت ترافیکی انجام می شود. وی با 
باند غربی  اول  اینکه در گام  به  اشاره 
خیابان توحید بسته و پارکینگ ساخته 
می شود و در گام دوم عملیات ساخت 
بازه  و ساز جابجا می شود، گفت: در 
یکساله می توان این پروژه را به سرانجام 
رساند و تاکید شده سازمان عمران در 
دو یا سه شیفت کاری برنامه ریزی برای 
پیشبرد کار را اجرایی کند که طرح تا 

پایان سال به بهره برداری برسد.

مدیرعامل ســازمان پارک ها و فضای سبز شــهرداری اصفهان از اجرای ۶۹ هزار و ۸۰۰ 
مترمربع فضای سبز در پروژه مجموعه پل ها و تقاطع غیرهمسطح شهید سلیمانی شامل 
چهار لوپ و یک رفیوژ خبر داد. فروغ مرتضایی نژاد افزود: برای اجرای فضای ســبز پروژه 
شهید سلیمانی حدود ۳.۳ میلیارد تومان هزینه شده است. گونه های گیاهی استفاده شده 
در فضای این پروژه از نوع مقاوم به شرایط خشکی هستند که از جمله آنها می توان به سرو 

خزنده، زرشک قرمز، سرو نوش و درخت عرعر اشاره کرد.

شــهردار اصفهان از اختصاص ۲۰۰ میلیارد تومان از سوی شهرداری اصفهان در بودجه 
۱۴۰۰ برای اجرای طرح های مشــارکتی با نظر معتمدان محلی و مردم خبر داد. قدرت 
اله نوروزی تصریح کرد: بر اساس این طرح با نظر معتمدان و بررسی که از سوی شهرداری 
انجام می شــود، بودجه در مناطق هزینه می شــود؛ این کار اقدام جدید است تا با نظر 
معتمدان مردم مشــکلات محلات و مناطق را با نظر مردم حل کنیم که این کار سبب 

توسعه محلات می شود.

محلات با نظر معتمدان و مردم توسعه می یابداجرای بیش از 69 هزار مترمربع فضای سبز

گزارش

گزارش

آغاز عملیات
پارکینگ   زیرسطحی توحید

شهردار اصفهان خبر داد:

شهردار اصفهان با اشاره به اینکه توسعه روابط 
اصفهان با طرف های مختلف در جهان در 
طول سال های اخیر در دستور کار شهرداری 
بوده است، افزود: مثلث دوستی ایران، روسیه و 
صربستان می تواند در بستر دیپلماسی شهری 
نیز تعمیم یابد. نوروزی گفت: بررسی های 
لازم برای تعامل در زمینه های مختلف با شهر 
بلگراد صورت گرفته و حوزه های فرهنگی، 
اقتصادی، گردشگری برای این تعامل مناسب 
در  افزود: صربستان  وی  است.  دیده شده 
زمینه های دانشگاهی، صنعت فولاد و فرهنگ 
و سینما ظرفیت های زیادی دارد؛ حوزه هایی 
جهان  در  اصفهان  آنها  از  بسیاری  در  که 

می درخشد.

عقد تفاهم نامه
میان بلگراد و اصفهان

نوروزی با بیان اینکه بلگراد و اصفهان می توانند 
بر روی عقد تفاهم نامه با یکدیگر وارد عمل 
شوند، گفت:  پیشنهاد می کنم پیگیری این 
موضوع توسط آقای سفیر انجام و نتایج آن 
به اصفهان اعلام شود تا پس از آن شهرداری 
اصفهان نیز بتواند گام های بعدی را از مراجع 
ذیصلاح برای عقد پیمان خواهرخواندگی 
کرد:  تصریح  وی  بردارد.  شهر  دو  میان 
همچنین بنده در مذاکره  با رئیس دانشگاه 
ایجاد کرسی های زبان  اصفهان پیشنهاد 
فارسی برای صرب  ها را مطرح خواهم کرد 
تا آنها بتوانند درخصوص فراگیری این زبان 

آموزش های لازم را ببینند.
 

استفاده از ظرفیت های 
فرهنگی و گردشگری

سفیر صربستان در ایران نیز ضمن تشکر از 

شهردار اصفهان برای فراهم آوردن مقدمات 
این دیدار، با استقبال از پیشنهاد شهردار 
اصفهان مبنی بر خواهرخواندگی دو شهر 
بلگراد و اصفهان، گفت: این موضوع را بلافاصله 
پس از بازگشت به تهران پیگیری خواهم کرد. 
"دراگان تئودورویچ" با اشاره به اینکه وزیر 
خارجه این کشور قرار است در آینده نزدیک به 
ایران و از جمله اصفهان سفر کند، تصریح کرد: 
با وجود شرایط کرونا تعاملات میان دو کشور 
ایران و صربستان باید ادامه پیدا کند زیرا اقتصاد 
و سایر تعاملات میان دو کشور در حوزه های 
مختلف می تواند مسیر خود را طی کند. وی 
با بیان اینکه به زودی نتایج مثبت تعامل میان 
دو شهر بلگراد و اصفهان مشخص می شود، 
ادامه داد: اصفهان نه تنها پایتخت فرهنگی 
ایران بلکه به عنوان یک پایتخت فرهنگی در 
جهان شناخته می شود، در هیچ کجا نمی 
توانید مدت زمان طولانی اقامت داشته باشید 
و همواره یک مکان جدید برای بازدید داشته 
باشید این در حالیست که اصفهان دارای 
چنین ویژگی هایی است. سفیر صربستان 
بالا  بسیار  را  اصفهان  گردشگری  ظرفیت 
ذکر کرد و افزود: نمی توان مکان خاصی را در 
اصفهان به عنوان مکانی زیبا نام برد زیرا در این 
شهر همه چیز زیباست و این افتخاری است 

برای من که امروز در این شهر حضور دارم.
 وی پیشنهاد کرد: نمایشگاهی از ظرفیت های 
کشور  در  اصفهان  گردشگری  و  فرهنگی 
صربستان برگزار شود تا هم وطنان من با 
پیدا  بیشتری  آشنایی  ها  توانمندی  این 
کنند. تئودورویچ همچنین گفت: همکاری 
های سینمایی نیز می تواند در دستور کار 
تعاملات صربستان و اصفهان قرار گیرد و 
سینمایی  محصول  یک  می توانیم  حتی 

مشترک صربستانی - اصفهانی تولید نماییم.
 

تعاملات گردشگری 
پس از دوران کرونا

رئیس کمیسیون فرهنگی و ورزشی شورای 
اسلامی شهر اصفهان نیز در این دیدار با بیان 
اینکه اصفهان در مجامع بین المللی به عنوان 
شهر خلاق در صنایع دستی در یونسکو و شهر 
دوستدار کودک در یونیسف شناخته شده 
است، اظهار کرد: بر همین اساس جشنواره 
بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان در 
اصفهان برگزار می شود و قرار است جشنواره 
همت  به  نیز  دستی  صنایع  المللی  بین 
شهرداری اصفهان در امسال در این شهر 
برگزار شود. فریده روشن تصریح کرد: با توجه 
به اطلاعاتی که از صربستان وجود دارد نرخ 
بیکاری در این کشور به دلیل توجه به مباحث 

گردشگری کاهش یافته است. 
وی اضافه کرد: پس از پایان کرونا می توانیم 
را در  اصفهان و صربستان  میان  تعاملات 
برنامه های مشترک و مختلف در زمینه های 
گردشگری و فرهنگی پایه ریزی کنیم و برنامه 
شهروند دیپلمات که توسط شهرداری اصفهان 
پیگیری و اجرا می شود یکی از این برنامه 
ها است که می تواند در حوزه گردشگری به 
کمک دو طرف اصفهان و صربستان بیاید. 
رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی 
"شهروند  طرح  در  گفت:  اصفهان  شهر 
دیپلمات" شهروندان اصفهان و بلگراد می 
توانند با ظرفیت های یکدیگر آشنا شده و از آن 

استفاده کنند. 
روشن تاکید کرد: برگزاری نمایشگاه اصفهان 
در بلگراد می تواند فرصت خوبی برای نمایش 
توانمندی های اصفهان در حوزه های مختلف 

باشد. به ویژه که تعامل مدیریت شهری و 
میراث فرهنگی در اصفهان میتواند به خوبی 

در این زمینه استفاده شود.
 

ایجاد خواهرخواندگی
میان اصفهان و بلگراد

در  خارجه  امور  وزارت  نمایندگی  رییس 
اصفهان نیز در این دیدار اظهار کرد: برقراری 
ارتباط بین شهری میان اصفهان و بلگراد را در 
دستور کار قرار می دهیم و علاقمند هستیم 
موضوع خواهرخواندگی میان این دو شهر 
برقرار شود. علیرضا سالاریان تصریح کرد: برای 
آشنایی بیشتر راهنمایان تورهای گردشگری 
با اصفهان پیش از این برنامه هایی با کشورهای 
مختلف وجود داشت که پس از رفع کرونا این 
موضوع می تواند میان دو شهر بلگراد و اصفهان 
و با حمایت شهرداری اصفهان نیز وجود داشته 
باشد تا راهنمایان تور، با ظرفیت های اصفهان 

آشنایی بیشتری پیدا کنند.
 

استفاده از ظرفیت های 
"شهروند دیپلمات" 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری 
اصفهان نیز در این دیدار با اشاره به طرح 
"شهروند دیپلمات "، اظهار کرد: این طرح با 
هماهنگی وزارت امور خارجه از سال گذشته 
آغاز شده و شهر اصفهان به عنوان پیشنهاد 
دهنده این طرح از سوی وزارت امور خارجه 
به عنوان پایلوت این طرح در کشور شناخته 

شده است.
 ایمان حجتی با بیان اینکه این طرح به دنبال 
توسعه دیپلماسی شهروندی است، تصریح 
کرد: در این طرح به دنبال این هستیم تا از 
ظرفیت افرادی که زمینه هایی برای توسعه 
تعاملات در زمینه های مختلف فرهنگی، 
شهرهای  در   ... و  اقتصادی  گردشگری، 

خواهرخوانده اصفهان دارند، استفاده کنیم. 
وی اضافه کرد: با توجه به این دیدار می توانیم 
شهر بلگراد را نیز در طرح شهروند دیپلمات 
اضافه کنیم تا همکاری های خوبی در زمینه 

های مختلف میان دو شهر به وجود بیاید.

تبادلات دانشگاهی، صنعتی و فرهنگی دردیدار سفیر صربستان و شهردار اصفهان بررسی شد:

دیدار در بستر دیپلماسی شهری
پیشنهاد عقد پیمان خواهرخواندگی میان دو شهر صربستان و اصفهان مطرح شد

citizen

 نوسان:شهردار اصفهان گفت: بخش هایی از مجموعه پلهای 
به  نیاز  است،  کیلومتر   7 که  آفتاب  پل  تا  سلیمانی  شهید 
آزادسازی دارد که با اجرای این کار، تکمیل نیم رخ ترافیکی 

شرق رقم می خورد تا چالش این بخش شهر برطرف شود.
قدرت اله نوروزی در برنامه زنده رادیویی »شهر پرسشگر، شهردار پاسخگو« 
با اشاره به اینکه روز گذشته با مصوبه ستاد کرونا و شرایط قرمز اصفهان 
محدودیت هایی در فعالیت های شهرداری ایجاد که بسیاری از کارها تعطیل 
شد، گفت: بر همین اساس مراکز تفریحی، گردشگری، بازارهای روز محلی و 
برگزاری مراسم در باغ رضوان تعطیل و ممنوع است. شهردار اصفهان تصریح 
کرد: در موارد ضروری در حد محدود برای دفن و کفن متوفیان امکان ارائه 
خدمات وجود دارد. وی ادامه داد: رعایت پروتکل های بهداشتی در حمل و 

نقل عمومی باید به صورت جدی اجرا شود.
نوروزی با بیان اینکه روز گذشته با کلنگ زنی پارکینگ زیرسطحی توحید 
اولین پروژه سال ۱۴۰۰ را رقم زدیم گفت: با اجرای این طرح، پل آذر، 
خیابان توحید و خیابان نظر که به دلیل پارک خودرو با مشکلاتی مواجه 
پارکینگ زیرسطحی  بیان کرد:  یابد. وی  این معضل نجات می  از  بود، 
توحید دارای ۵۴۰ متر طول و دو عرض ۱۱ متری است که برای پارک 

موتورسیکلت هم در آن تمهیداتی اندیشیده شده است.
نوروزی ادامه داد: این پروژه، کار بسیار بزرگی بود که در زمان مقرر تکمیل 
تعویق  به  مردم  برای  را  آن  از  برداری  بهره  هم  شهری  مدیریت  و  شد 
نینداخت. چراکه اگر یک روز بهره برداری زودتر انجام و جلوی خطر گرفته 
شود، برای ما ارزشمند است. شهردار اصفهان افزود: این پروژه قرار بود ۳۶ 
ماهه ساخته شود اما با تلاش شبانه روزی در حوزه عمرانی و مالی شهرداری 

پروژه طی ۲۰ ماه و ۲۰ روز ساخته شد.

میدان پینارت تکمیل شد
وی با بیان اینکه در سال جدید مرکز همایش های بین المللی اصفهان 
را افتتاح می کنیم، تصریح کرد: میدان پینارت هم تکمیل شده و خیابان 
ارغوانیه و خیابان زاینده رود که مردم سال ها آرزوی حل شدن مشکلات 
آن را داشتند، تکمیل می شود. نوروزی بیان کرد: در حال حاضر یک هزار 
و ۲۲۵ پروژه در دست اجرا در شهر اصفهان داریم و این روندی است که از 
چهار سال پیش آغاز و رشد آن بیشتر شده است و مردم در همه مناطق 
شاهد برگزاری افتتاحیه و کلنگ زنی ها هستند. وی بیان کرد: البته در 
آینده نزدیک پروژه شهید سلیمانی افتتاح می شود؛ از مجموعه پل های 
شهید سلیمانی تا پل آفتاب که ۷ کیلومتر است همچنان بخش هایی نیاز به 
آزادسازی دارد که با اجرای این کار، تکمیل نیم رخ ترافیکی شرق اصفهان 
رقم می خورد تا چالش این بخش شهر برطرف شود، اگر این اتفاق بیفتد 

تقریبا حلقه حفاظتی شکل گرفته است.
شهردار اصفهان در مورد تماس یکی از شهروندان برای تامین نور و تابلوی 
هشدار در زیرگذرهای اتوبان اردستانی به سمت حصه اظهار کرد: حصه 
شمالی در منطقه ۱۰ و حصه جنوبی در منطقه ۱۴ واقع شده که در این 
مسیر سه زیرگذر وجود دارد، بارها برای تامین نور و نصب تابلوهای هشدار 
اقدام لازم صورت گرفته اما باید مراقبت لازم هم انجام شود تا برخی افراد 
فرصت طلب دوباره دست به تخریب این تابلوها نزنند. وی ادامه داد: باید 

بررسی لازم در خصوص ایمنی این تابلوها انجام شود. 

اجرای پارک ساعتی هوشمند
در ۱3 خیابان شهر 

وی با اشاره به تصویب پارک ساعتی هوشمند در حاشیه خیابان از سوی 
ابتدای  از  شهر  هوشمندسازی  راستای  در  گفت:  شهر،  اسلامی  شورای 
خردادماه سال گذشته این طرح را اجرا کردیم و باید در ۱۳۰ نقطه اجرایی 
شود و اکنون در ۱۳ نقطه اجرا می شود. شهردار اصفهان افزود: اجرای این 
طرح نیاز به فرهنگ سازی، همکاری و تجهیزات دارد و هم اکنون در خیابان 
های شیخ بهایی، طالقانی، شمس آبادی، چهارباغ بالا، شریعتی و ... اجرایی 
می شود. وی با اشاره به مزیت های اجرای این طرح ادامه داد: این طرح از 
پارک های طولانی مدت جلوگیری کرده و پارک های کوتاه مدت را ۷۸ 
درصد افزایش داده است، همچنین زمینه استفاده بیشتر از پارکینگ های 

عمومی و حمل و نقل عمومی فراهم شده است.
نوروزی در مورد شارژ کارت منزلت که مورد سوال یکی از شهروندان بود 
هم گفت: این کارت شامل استفاده برای چند گروه از جمله افراد بالای ۶۵ 
سال، افراد تحت پوشش بهزیستی، کمیته امداد، معلولان، جانبازان و زنان 
بی سرپرست است که می توانند از مراکز تفریحی، فرهنگی و حمل و نقل 

عمومی استفاده کنند. 
وی با اشاره به اینکه شهرداری اصفهان تصمیمی مبنی بر عدم شارژ یا قطع 
خدمات این کارت نداشته است و مانند سابق قابل استفاده است، گفت: با 
مراجعه شهروندان به آدرس profile.isfahan.ir امکان شارژ این کارتها 

همچنان وجود دارد.
شهردار اصفهان در مورد رفع سد معبر در خیابان های زینبیه، مولوی و 
مدرس از سوی موتورسیکلت فروشان که مورد درخواست یکی از شهروندان 
تماس گیرنده بود، اظهار کرد: تبصره بند ۲ ماده ۵۵ قانون شهرداری ها، 
مدیریت شهری را موظف به برخورد مستمر با سد معبر کرده است و اگر در 
رفع سد معبر با مشاغل مزاحم برای مردم مواجه شدیم بند ۲۰ همان ماده 
این اختیار را به ما داده با اتحادیه مربوطه مذاکره و این شغل تعطیل شود 
اما دنبال هستم با گفت و گو این مشکلات حل شود چراکه نمی خواهیم 
کسب و کار مردم تعطیل شود. وی افزود: باید ضمن رفع این مانع به حقوق 
شهروندی افراد هم احترام بگذاریم اما در صورت لزوم، با هماهنگی صنف 

جلوی کار گرفته می شود.

تکمیل نیم رخ ترافیکی 
شرق اصفهان

سـفیر صربسـتان در ایـران با حضـور در اصفهـان، با شـهردار اصفهان دیـدار و گفـت و گو کرد. 
قـدرت الـه نـوروزی، شـهردار اصفهان در ایـن دیدار بـا بیان اینکـه اصفهان شـهری منحصر به 
فـرد و جهانـی اسـت و میراث بشـری را در خود جای داده اسـت، گفت: اصفهان و شـهرهای صربسـتان هریک 
ظرفیت هایـی دارنـد و در دنیـای کنونـی آنهایـی موفق هسـتند که از ایـن ظرفیت هـا در راسـتای هم افزایی و 
بهبـود اوضـاع زندگی شهروندانشـان اسـتفاده کننـد. وی افـزود: باوجود اینکه ما هـم با تحریم هـای ظالمانه و 
هـم بـا کرونا دسـت و پنجه نـرم می کنیـم و تبادلات اقتصـادی کشـور در خـارج از مرزها با مشـکلاتی مواجه 

اسـت، امـا شـهری مانند اصفهـان پویایـی و روند توسـعه را بیش از همیشـه به خـود می بیند.

گزارش
گروه شهری

 نوسان: معاون عمران شهری شهردار 
اصفهان خواستار عدم مراجعه حضوری 
به این معاونــت با ارایــه کامل خدمات 
اداری و ســتادی از طریق ســامانه های 

الکترونیکی و اتوماسیون شد.
ایرج مظفر اظهار کرد: با توجه به شرایط 
کرونایی و لــزوم رعایــت پروتکل های 
دســتورالعمل  طبــق  بهداشــتی 
صــادره ارائه کامــل خدمــات اداری و 

ستادی معاونت عمران شهری از طریق 
ســامانه های الکترونیکی و اتوماسیون 
انجــام خواهــد پذیرفت، شــهروندان

 بــه ویــژه پیمانــکاران و مشــاوران 
و کلیــه خدمــات گیرنــدگان ایــن

 معاونت از مراجعــه حضوری خودداری 
کنند.

وی تصریــح کــرد: در شــرایط فعلی 
کلیه خدمات بــه ارباب رجــوع عزیز از 

طریــق اتوماســیون اداری بــه آدرس
و   eletter.isfahan.ir/menu/
درگاه  و   payweb.isfahan.ir
اصلــی الکترونیکــی شــهرداری بــه 
صــورت  در  و   isfahan.ir آدرس 
نیــاز بــه هماهنگــی از تلفن هــای 
و ۰۳۱۳۴۵۹۳۵۰۳   ۰۳۱۳۴۵۹۳۲۷۱
و ۰۳۱۳۴۵۹۳۲۷۱ و ۰۳۱۳۴۵۹۳۵۰۸ 

و ۰۳۱۳۴۵۹۴۷۴۴ انجام می شود.

معاون عمران شهری شهردار اصفهان عنوان کرد:

ارایه کامل خدمات معاونت عمران شهری شهرداری از طریق سامانه



سال هفتم/ شماره ۱۶۷/  ۲۴ فروردین ۱۴۰۰/ ۳۰ شعبان ۱۴۴۲
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تحلیل

  گزارش     

عضو کمیسیون عمران مجلس با بیان اینکه بازار مسکن و اجاره قیمت دستوري را 
نمي پذیرد و مصوبات ستاد ملي مبارزه با کرونا درباره تمدید قراردادهاي اجازه پشتیبان 
اجرایي ندارد، گفت: یکي از عوامل مهم در تعیین نرخ اجاره، بهاي مسکن است که در ۷ 
سال گذشته بیش از ۷۰۰درصد رشد داشته  است. مجتبي یوسفي، ادامه داد: در شرایطي 
که با افزایش لجام گسیخته قیمت مسکن مواجه شدیم، ناخواسته نرخ اجاره مسکن هم 

افزایش یافت.

رشد 700 درصدي قیمت مسكن در 7 سال گذشته
رئیس مرکز بهبود محیط کسب وکار در وزارت اقتصاد ضمن اعلام عملکرد هیات مقررات زدایی 
و این مرکز در سال گذشته و اینکه سازمان ها مقابل مقررات زدایی مقاومت می کنند، گفت: 
در سال جدید مبنای این مرکز تمرکز بر مزیت های منطقه ای و استانی و مانع زدایی هوشمند 
در هر استان است. همچنین سال جاری در زمینه ارتقای امنیت سرمایه گذاری ورود خواهیم 
کرد تا بتوانیم سند ملی در این راستا تدوین کنیم. علی فیروزی ادامه داد: در سال جدید مبنای 
این مرکز تمرکز بر مزیت های منطقه ای و استانی و مانع زدایی هوشمند در هر استان است.

مانع زدایی هوشمند می شود

مجوز بانک مرکزی برای
»واردات کالا با رمزارز«

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوسان:بر اساس آخرین گزارش مرکز آمار نرخ بیکاري نقطه اي ۱۵ 
استان بالاتر یا برابر نرخ بیکاري زمستان ۹۹ است. در اسفند ۹8 که 
نرخ بیکاري فصلي ۱۰.۶ درصد گزارش شده بود ۱۶ استان نرخ بیکاري 
بالاتر یا برابر نرخ بیکاري فصلي داشتند که از این حیث طي زمستان 
۹8 تا ۹۹ یک استان توانســته به نرخ بیکاري کمتري از کل کشور 
دست یابد. البته این امر به نوبه خود آن هم در شرایطي که اقتصاد با 
مشکلاتي مانند کرونا، تورم و تحریم دست به گریبان است، نکته 
مثبتي محسوب نمي شود. با وجود اینکه تغییراتي در میزان بیکاري 
استان ها ایجاد شده اما برخي استان ها مانند آذربایجان غربي، البرز 
چهارمحال و بختیاري و خوزســتان همچنان نرخ بیکاري بالاتر از 
میانگین کشــوري دارند. آنچه می خوانید برخی از برجسته ترین 

نکاتی است که در هفته قبل اقتصاد ایران را به خود معطوف کرد؛
بخش نگران کننده دیگر گزارش مرکز آمار، سهم بیکاران تحصیلکرده از کل 
بیکاران بود که حدود ۳۸.۸ درصد گزارش شد. این سهم در بین زنان نسبت به 
مردان و در نقاط شهري نسبت به نقاط روستایي بیشتر بوده و بررسي تغییرات 
این شاخص نشان مي دهد که سهم جمعیت مذکور نسبت به فصل مشابه سال 
قبل ۰.۲درصد کاهش داشته است. با وجود اینکه عدد نرخ بیکاري نسبت به 
زمستان ۹۸ کاهشي نزدیک به یک درصدي داشته اما خروج جمعیت فعال از 
بازار و به نوعي دلسردي آنها از بهبود شرایط،کاهش قرنطینه ها و محدودیت ها 
همچنین احتمال طولاني تر شدن زمان بازگشت به زندگي عادي از جمله 
دلایلي مي تواند باشد که کاهش نرخ بیکاري به عنوان یک تغییر مثبت در 

نظر گرفته نشود. 
رفتار بی منطق در قبال بازار سرمایه 

یک تحلیلگر بازار سرمایه معتقد است: سال ۹۹ برای بازار سرمایه سالی استثنایی 
بود چرا که با دعوت و فراخوان دولت از مردم برای ورود مواجه شد که بر پایه 
منطق استوار نبود؛ نکته بسیار عجیب دیگر هم این بود که مردم نیز این دعوت 

را پذیرفتند و بدون تجربه و دانش کافی وارد بازار سرمایه شدند.
فردین آقابزرگی، ادامه می دهد: این در حالی بود که ریزساختارها و فضای 
لازم برای پذیرایی از این میزان سهامدار که همزمان با آزادسازی سهام عدالت 
و عرضه صندوق های دولتی بود، وجود نداشت. این عدم توازن میان عرضه و 
تقاضا باعث شد وضعیت نامطلوبی از حیث نوسان قیمت در بازار سرمایه ایجاد 
شود. به نحوی که در چهار ماه نخست سال با ۳۰۰ درصد رشد مواجه بود و 
سپس این نرخ ها تعدیل شد. زمانی که این بلایا در بازار سهام سرمایه گذاران 
را گرفتار کرد، سهامداران تازه متوجه شدند که با استفاده از ابزارهای پوشش 
ریسک یعنی انجام امور مشاوره، تشکیل پرتفوی سهام تخصیص بهینه منابع از 

محل های تعیین شده باید به این بازار وارد می شدند.
وی تصریح کرد: تجربه تلخ سال ۹۹ باعث شد سهامداران به ویژه افراد تازه وارد 
یاد بگیرند که باید از مبادی مجاز و نه از طریق خرید و فروش سیگنال 
واقع  در  سرمایه گذاری  مشاوره های  و  سبدگردان ها  کنند؛  دریافت  مشاوره 
همین خدمت ها را به صورت مجاز و کارشناسی شده در اختیار سهامداران قرار 
می دهند. با توجه به افزایش سطح آگاهی عمومی در بازار سرمایه دیگر به صورت 

یدی و انفرادی کمتر کسی می تواند راسا تحلیل ارائه دهد و استفاده کند.

گفتار درمانی دولتی ها
استاد اقتصاد دانشگاه تهران می گوید: دولت زمانی که برای تأمین کسری بودجه 
و عبور از تحریم ها به سرمایه های مردم نیاز داشت، به سوی مردم دست دراز 
کرد و مردم با کمک کردن به رونق بورس دولت را حمایت کردند، اما پس از 
رفع مشکلات دولت، بازارها رها شدند. میثم موسایی ادامه داد: آقای روحانی 
باز هم به مردم نیاز خواهید داشت. فکر نکنید دو ماه دیگر همه چیز تمام 
می شود. قطعاً روزی می رسد که شما نتایج بی وفایی به مردم و عدم ایفای 
تعهداتتان را می بینید. مردم در بورس به خاک سیاه نشستند و برای خرید 
کالاهای روزمره شان دچار مشکل هستند و قدرت خریدشان کم شده است، اما 
در مقابل قیمت کالاها افزایش و میزان توزیع آن کاهش یافته است. در این میان 
دولتی ها به جای رفع مشکلات همچنان گفتار درمانی می کنند و از ایرادات اداره 

کشور سخن می گویند.

آیا اخذ مالیات از خانه های خالی به نفع بازار مسکن است؟
دکتر محمدرضا منجذب در کانال تلگرامی خود نوشت:  در اخبار آمده است: 
مصطفی قلی خسروی رئیس اتحادیه مشاوران املاک: اگر بتوان اطلاعات دقیقی 
از خانه های خالی به دست آورد، به طور قطع اخذ مالیات از آنها به نفع بازار 
مسکن خواهد بود. در حال حاضر به دلیل پیشرفت های اطلاعاتی و سیستم های 

IT دسترسی به اطلاعات آسانتر شده است.
این دغدغه همواره وجود داشته است و در زمان دولت محمود احمدی نژاد هم 
خواستند اخذ مالیات از خانه های خالی را از طریق آب و برق مصرفی خانه ها و 
یا سکونت افراد شناسایی کنند که این شیوه نیز عملاً به دلیل راه های فرار آن 

منجر به شکست شد. 
اگر آقای اسلامی می تواند سیستم اطلاعاتی خانه های خالی را برای اخذ مالیات 
آماده کند باید به معنای واقعی به او دست مریزاد گفت.                                                                 
تحلیل اینجانب: اول بطور معمول اعمال مالیات بر هرکالایی موجب می شود 
که بار مالیاتی آن بین عرضه کنندگان و متقاضیان آن کالا توزیع شود و نیز 
بازار کالا را از کارآیی دور کند. بر مبنای محاسبات انجام شده روی بازار مسکن 
ایران چون کشش قیمتی تابع تقاضای مسکن از عرضه آن در ایران بیشتر است، 
این بار مالیاتی بیشتر بر متقاضی و خریدار مسکن تحمیل خواهد شد )تقریبا 

به نسبت دوبه یک است. 
دوم،  بخشی از نقدینگی در این کالاها قفل شده که تزریق قبلی آن غیر مستقیم 
در گذشته مشوق بازار مسکن بوده و بیم آن می رود با خروج این نقدینگی )به 
دلیل مالیات( از این کالا و سرازیر شدن آن در بازارهای دیگر با نقش سوادگرانه، 

تورم دیگری را بر اقتصاد تحمیل نماید.

گفتار درمانی دولتی ها

تحولات  که  امیدوارند  برخی  هرچند 
وضعیت  در  تغییری  پیش رو  سیاسی 
شاخص های داخلی ایجاد کند اما بدیهی 
است تا زمانی که رویکرد سیاستگذاری 
و  نکند  تغییر  بازار  در  مرکزی  بانک 
یابد،  تداوم  بودجه  کسری  پولی سازی 
نقدینگی به روند رو به رشد خود ادامه 
می دهد و تداوم روند رو به رشد نرخ تورم 
و گرانی کالاهای مصرفی را امکان پذیر 

می سازد.

تلاش برای 
کنترل تورم

عبدالناصر همتی با حضور در کلاب هاوس 
فعالان  و  کارشناسان  پرسش های  به 
اقتصادی پاسخ داد و گفت: تصمیم اینکه 
من سفیر چین شوم گرفته شده بود و ۱۰ 
روز سفیر چین بودم ولی برای اجلاس 
سفرا به تهران برگشتم و همان روز دوم 
برای  و  را خواستند  بنده  رییس جمهور 
شرایط ارزی مشورت خواستند و ایشان 
پیشنهاد پذیرش مسوولیت بانک مرکزی 
را به من دادند.وی افزود: احساس کردم 
که نیاز است این سکان را به دست بگیرم 
و می دانستم که چه سختی هایی دارم ولی 
خوشحال هستم که سختی ۳۲ ماه را 
تحمل کردم و برای مردم تا حدی که توان 
دارم خدمت کردم و می دانم مردم سختی 
می کشند و تحریم بسیار سخت است و به 
خاطر اینکه دشمن نتواند اطلاعات بگیرد 

نمی توانم خیلی توضیح بدهم.

چالش های 
مدیریت بازار 

با  دوره  این  در  اینکه  بیان  با  همتی 
کل  و  رهبری  معظم  مقام  پشتیبانی 
مجموعه دولت توانستیم این پیچ اصلی 
فشار حداکثری را رد کنیم، افزود: در پایان 
سال ۹۸ و در سال ۹۹ مشکلاتی پیش آمد 
که مدیریت بازار ارز را با دشواری همراه 
کرد: یکی بحث گران شدن نرخ بنزین و 
دیگری رفتن اسم ایران به لیست سیاه 

FATF بود.
همتی پیرامون پیوستن به FATF گفت: 

اگر از من پرسیده بودند حتما FATF را 
تایید می کردم ولی من صاحب نظر نیستم 
و جای دیگر باید تصمیم بگیرند. رییس 
کل بانک مرکزی با بیان اینکه در سال 
۹۸ مشکل از افزایش نرخ بنزین شروع 
ارز  به نرخ  بنزین  افزایش قیمت  شد و 
شوک وارد کرد، گفت: اواخر همان سال 
نیز مباحث مرتبط با FATF و ورود به 
لیست سیاه به عنوان شوک های سیاسی 
و روانی بر بازار ارز تاثیر گذار بود و بنابراین 
بعضا فشارها و عوامل سیاسی و بیرونی کار 
را از دست ما خارج کرد. من که توانستم 
نرخ ارز را برای یک سال ۱۱ تا ۱۳ هزار 
تومان حفظ کنم با نرخ ۱۵ هزار تومان 
مواجه شدم. وی با بیان اینکه در سال ۹۹ 
اتفاقات زیادی رخ داد که اثر منفی شدیدی 
بر نرخ ارز گذاشت، ادامه داد: از جمله این 
اتفاقات، درخواست مکانیسم ماشه توسط 
اینکه رای  با وجود  آمریکایی ها بود که 
نیاورد، ولی اثر منفی بر بازار ما گذاشت. 
همچنین ۱۸ بانک ما تحریم ثانویه شدند 
که همین امر باعث تشدید شرایط مخرب 
شد و افزایش انتظارات تورمی را به دنبال 

داشت. 
رییس کل بانک مرکزی ادامه داد: تمام 
تلاشم را کردم و در اذهان از دلار ۴۵هزار 
و  می کردند  تومانی صحبت  هزار  تا۶۰ 
همه اینها به انتظارات تورمی دامن زد و 
هدف گذاری تورمی ما را با مشکل مواجه 
معنا  این  به  تورمی  هدف گذاری  کرد. 
نیست که حتما به آن برسیم بلکه باید به 
آن نزدیک شویم که نزدیک هم شدیم. ما 
اوراق فروختیم و با آن کسری بودجه و 

تشدید تورم را کنترل کردیم.

جلوگیری از
 افزایش نقدینگی

اینکه کارگزاری  بر  تاکید  همتی ضمن 
بانک مرکزی توانست ۱۲۵ هزار میلیارد 
افزود:  برساند،  فروش  به  اوراق  تومان 
به تنهایی  انجام نمی شد  اقدام  این  اگر 
می توانست ۳۲ واحد درصد به نقدینگی 

اضافه کند که از آن جلوگیری شد.
رییس کل بانک مرکزی درباره بازار ارز و 

سیاست های ارزی این بانک نیز این طور 
توضیح داد که اعتقادی به سرکوب نرخ 

ارز ندارم. 
دخالت بانک مرکزی در بازار ارز و تعیین 
نرخ را به طور قطعی رد می کنم و بانک  
و  می کند  دخالت  ثبات  برای  مرکزی 
اعتقادی به سرکوب نرخ ارز ندارم و نرخ ارز 

در بازار ثانویه تعیین می شود.
بازار ثانویه )نیما( به روز و در حال تغییر 
است و بانک مرکزی در آن دخالتی ندارد 
و اقدامات بانک مرکزی صرفا برای ثبات 
در  است.وی  نوسانات  از  جلوگیری  و 
ادامه در خصوص تسعیر نرخ ارز افزود: 
تسعیر ارز صندوق توسعه ملی بر اساس 
اصل قانونی است و کسی نمی تواند از آن 
استنکاف کند. با وجود این موضوع، بنده 
تا حد توان مقاومت کردم. اقتصاد ما بر 
ارزآوری صادرات غیرنفتی متکی است. 
همتی با بیان اینکه در سال گذشته ۳۷ 
میلیارد دلار واردات داشتیم که دوسوم 
آن توسط صادرات غیرنفتی تامین شد، 
افزود: خالص دارایی ارزی بانک مرکزی بر 
اساس سیاست های مدون است و ارزپاشی 
در این خصوص وجود ندارد. نرخ ارزی که 
سرکوب و باعث خروج سرمایه شود از نظر 

من مردود است.

وضعیت 
منابع ارزی بلوکه شده

کره جنوبی  خصوص  در  افزود:  همتی 
این  که  می شود  بسیاری  صحبت های 
آن  مسوول  می کنم.  تکذیب  را  موارد 
پول ها بانک مرکزی است و در این زمینه 
هنوز اتفاقی نیفتاده و البته استفاده از این 
منابع حق جمهوری اسلامی ایران است. 
بلوکه شده در  هفت میلیارد دلار منابع 
کره جنوبی باید هر چه زودتر آزاد شود 
هم  آن  جریمه  دریافت  پیگیر  قطعا  و 
خواهیم بود. وی با بیان اینکه بانک مرکزی 
با استفاده از منابع خود ۱۱ هزار میلیارد 
 FATF :دلار تامین ارز کرده است، گفت
جزو ضرورت های فعالیت بانکی است که 
اگر تصویب نشود به خصوص در زمانی که 
تحریم ها برداشته شود، در مبادلات بانکی 

دچار مشکل می شویم.

نرخ ارز را بازار
 تعیین می کند

همتی گفت: اگر عرضه ارز در بازار زیاد 
شود، نرخ کاهش می یابد. 

قیمت را هم بازار تعیین می کند، اما بانک 
مرکزی طرفدار ثبات بازار ارز است. البته 
انتظارات تورمی که  به خاطر  سال ۹۹ 
اوایل سال ایجاد و مطالبی مطرح شد که 
همه انتظار رشد ۱۰۰ درصدی نقدینگی 
داشتند، به خاطر انتظارات عجیبی بود 
که در جامعه ایجاد شد و نرخ رشد پول 
در مرداد به ۸۸ درصد رسید که نشان از 
سیالیت پول دارد. وی افزود: این انتظارات 
تورمی را شکل داد و مجموعه این اتفاقات 
سبب شد که انتظارات در بازار سهام بالا 
رود و خیلی از تحلیلگران بازار سرمایه، 
سهام را با دلار ۶۰ هزار تومانی تحلیل 
کردند. در مورد نرخ بهره اطمینان می دهم 
که اقدامی نمی کنم که بازار سرمایه به هم 
بخورد. همتی گفت: در مورد تغییر نرخ 
بهره نیز تصمیم نگرفتم، اما اگر در مورد 
تورم توانستیم رقم را کاهش دهیم، نرخ 
بهره را هم تغییر می دهیم. اما در مورد نرخ 
بهره بازار بین بانکی نیز به صورت جدی 
کنترل های لازم را می کنیم تا نرخ بازار 

بین بانکی بالا نرود.

امیدواری
به کنترل تورم

کارهای  فین تک ها  به  راجع  افزود:  وی 
خوبی را شروع کردیم و قطعا از فین تک ها 
حمایت جدی را خواهیم کرد. امیدوارم 
بتوانیم رشد اقتصادی را افزون و تورم را 
شرایط  در  مرکزی  بانک  کنیم.  کنترل 
انتظارات  همه  که  نمی کرد  کار  عادی 
فشار حداکثری  اما  داد؛  پاسخ  بتوان  را 

ابرقدرت را شکست دادیم. 
درآمد ارزی ما یک نهم میانگین سالیان 
سال شد و بانک مرکزی وظایف خیلی 
بانک  کل  رییس  دارد.  را  دیگری  مهم 
اولا بخشنامه سومی  ادامه داد:  مرکزی 
که می فرمایید مثل بخشنامه اول است 
و اصلاحات جزئی دارد؛ متاسفانه طوری 
این مسائل در فضای رسانه ای منتشر شد 
که انگار مخالف بخش خصوصی است. 
ارزی،  و  فنی  مسائل  که  دارم  خواهش 
مسائلی نیست در رسانه ها پخش شود. 
به گفته همتی،  الان آمار واردات در مقابل 
صادرات امسال، نزدیک ۱۵ میلیارد دلار از 
ارزی که در نیما عرضه شده، واردات در 
مقابل صادرات خود یا دیگران است؛ بانک 
مرکزی اجازه داده است واردات در مقابل 

صادرات صورت گیرد. 
وی افزود: ما برای نیما سقف نداریم و در 
یک مقطع دوستان می خواستند تست 
کنند، مساله را امتحان کردند که سقف 
قرار داده شد؛ این در حالی است که خرید 
و فروش ارز تحت الشعاع برخی موارد است. 
در تعامل با صادرکنندگان و اتاق بازرگانی 
برد. همتی گفت:  می توان کار را پیش 
پایه  نرخ  اعتقاد داشتند که  در گمرک 
صادرات بالاست و وزیر اقتصاد و گمرک 
تصمیماتی گرفتند و نرخ پایه را بین ۲۰ 
تا ۳۰ درصد کاهش دادند؛ پس یک دلیل 
کاهش این است و صادرات قبلی واقعی 

نبوده است. 
از  خیلی  نرخ  سال  اول  ماه  شش  از 
صادرات مهم مثل فولاد و پتروشیمی و 
یافته  جدی  کاهش  نفتی  فرآورده های 
است که اثر خود را در صادرات گذاشته 
 ۱۴۰۰ سال  در  که  امیدواریم  است. 

صادرات کاهشی نباشد.

ناصر همتی پس از مدتها به پرسش های کارشناسان و فعالان اقتصادی پاسخ داد؛

پاسخگوی در فضای "کلاب هاوس"
به گفته رییس کل بانک مرکزی، تورم در پایان مدت یک ساله در محدوده نرخ ۲۲ درصد نوسان کند

به زودی  نوسان:بانک مرکزی   
مجوز واردات کالا با رمزارزهای 
تولیدشــده داخلی را از طریق 
بانک ها و صرافی های مجاز صادر 
خواهد کرد و قرار است آیین نامه 
مرتبط با آن را در شــورای عالی 

پولشویی به تصویب برساند.
ایران هم به زودی به باشــگاه دارندگان 
رمزپول های ملی خواهد پیوست. آنگونه 
که مقامات بانک مرکزی می گویند، قرار 
است تا آخر فروردین ماه آئین نامه مرتبط 
با آن را در شــورای عالی پولشــویی به 
تصویب برساند.ابهام در استفاده مردم از 
رمزارزها در ایران همچنان پابرجا است و 
دولت نیز هر گونه معامله و خرید و فروش 
با ارزهای دیجیتال را ممنوع اعلام کرده 
اســت؛ البته از مدت ها قبــل، »تولید« 
رمزارز به رسمیت شناخته شده و ضوابط 
تولید آن تدوین و اعلام شــده است و بر 
اســاس هماهنگی های صورت گرفته 
میان وزارتخانه های متولی، هم اکنون 
وزارت صنعت، معدن و تجارت مجوزهای 
مرتبط با اســتخراج ارزهای دیجیتال 
را صادر کرده اســت؛ اما ایــن ارزهای 
تولید شده، تاکنون به هیچ عنوان اجازه 
معامله نداشته اند.به همین دلیل بانک 
مرکزی ظرف ماههای گذشــته تمامی 
درگاه های پرداخت که عملیات مرتبط با 
معاملات رمزارز انجام می دادند را مسدود 
و با صرافی هایی که این عملیات را انجام 
می دادند برخورد کرده است؛ اما اکنون 
آنگونه که خبرنگار مهر کســب اطلاع 
کرده است، بانک مرکزی بزودی مجوز 
استفاده از رمزارزهای تولید داخل، برای 
واردات کالا را بــه بانک ها و صرافی های 

مجاز آنها صادر خواهد کرد.
یک مقام مســئول در نظــام بانکی به 
خبرنگار مهر گفت: اگرچه بانک مرکزی 
به هیچ عنوان معاملات فعلی رمزارزها در 
داخل کشور را تائید نمی کند اما با ضوابط 
خاصی که تدوین می شود، مخالفتی با 
معاملات آن ندارد؛ چراکه بانک مرکزی 
معتقد است که آینده اقتصادهای دنیا 
با رمزارزها گره خورده است و باید ایران 
هم به این خیل بپیونــدد؛ اما ضوابط و 
شــرایط آن باید دقیق مشخص گردد و 
این اطمینان حاصل شود که مخاطرات 

جدی برای اقتصاد نخواهد داشت.
وی افزود: در همین راستا، برای »تولید« 
رمزارز در داخل کشــور آئیــن نامه ای 
تصویب و تولید رمز ارزها قانونی شــد؛ 
اکنــون بانــک مرکــزی و وزارت امور 
اقتصــادی و دارایی در حــال پیگیری 
تصویــب آئین نامــه ای بــرای مبادله 
رمزارزهایی هستند که در داخل کشور 
تولید می شود؛ قرار است این آئین نامه در 
شورای عالی مبارزه با پولشویی )وزارت 
اقتصاد( به تصویب برسد؛ بر اساس این 
آئین نامه، به بانک ها و صرافی های مجاز 
اجــازه واردات کالا از محل ارز دیجیتال 
تولید شــده ارائه خواهد شــد. به گفته 
این مقام مسئول، شورای عالی مبارزه با 
پولشویی تا آخر فروردین ماه آئین نامه را 

به تصویب خواهد رساند.
همچنین بر اساس اطلاعات کسب شده 
از ســوی خبرنگار مهــر، رمزپول بانک 
مرکزی ایــران به عنــوان رمزپول ملی 
کشور، نیز مراحل انتهایی خود را سپری 
می کند؛ پشتوانه آن طلا و ارز خواهد بود 
و بانک ها می توانند در قبال ریال یا سایر 
دارایی هایی که به بانــک مرکزی ارائه 
می دهند، این رمزپول را برای مبادلات 

خود استفاده کنند. 

در میانه گرفتاری ها و ناملایمات اقتصادی سال گذشته که با پیامدهایی همچون افزایش نرخ ارز  
و افزایش نرخ تورم همراه شد، رییس بانک مرکزی از سیاستگذاری جدید خود رونمایی کرد. 
عبدالناصر همتی اعلام کرد که بانک مرکزی دست به هدف گذاری تورمی یک ساله زده و بنابراین انتظار می رود 
که تورم در پایان مدت یک ساله پیش بینی شده در محدوده نرخ ۲۲ درصد نوسان کند. هرچند انتظار می رفت 
هدف گذاری صورت گرفته از سوی بانک مرکزی در کنار ابزارهای پولی به کار گرفته از سوی بانک مرکزی 

می تواند از سیالیت نقدینگی بکاهد و زمینه ساز توقف رشد قیمت ها شود.

گزارش
گروه اقتصاد
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مهدي علیپور، عضو سابق اتاق بازرگاني ایران مي گوید، صادرکنندگان جوان ایراني به دلیل 
عدم شناخت دقیق از بازارهاي منطقه دچار زیان هاي هنگفت مي شوند. او خاطرنشان کرد: 
محصولات ایراني ظرفیت بالقوه قابل توجهي در بازارهاي منطقه دارند و با وجود فشارها، 
هنوز ما شانس بالایي براي افزایش ارقام صادراتي داریم. اما اگر یک فکر جمعي وجود نداشته 
باشد، مطالعات کافي روي بازار هدف صورت نگیرد و توجه دقیقي به منحني عرضه و تقاضا 
نشود، خطر آنکه صادرکنندگان جوان تمام سرمایه خود را از دست بدهند، وجود دارد.

گزارش پژوهشی یک مرجع معتبر نشان می دهد بخش تولید از منظر قانونی امکان 
برخاستن از زمین را ندارد. یافته های بازوی پژوهشی وزارت صنعت، تصریح می کند 
بنگاه های تولیدکننده به دلیل»وجود قوانین مزاحم و متناقض«، »نبود قوانین تخصصی« 
و »عدم اجرای درست قوانین« با موانع دشواری برای رشد و توسعه روبه رو هستند. از نظر 
موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی نبود مقررات در برخی از حوزه های نوظهور نظیر 
استارت آپ ها به جای رونق کسب وکار، به سردرگمی فعالان اقتصادی منتهی شده است.

 نوسان:آخرین بررسی ها نشان 
می دهد که در سال ۲۰۲۱، امتیاز 
شــاخص آزادی اقتصادی ایران 
حدود ۴7 بوده و به این ترتیب در 
سال جاری میلادی، ایران با افت 
دو درجه ای، در میان کشورهای 
جهان در رتبــه ۱۶8 قرار گرفته 

است.
اتــاق بازرگانی تهــران در جدیدترین 
گزارش خود به بررسی وضعیت آزادی 
اقتصادی در میان کشورهای مختلف 
پرداخته که نشــان از رتبــه نامطلوب 
ایران در این حوزه دارد. شاخص آزادی 
اقتصادی، رابطه میان شرایط آزاد اقتصاد 
در مســیر تحقق اهــداف اجتماعی و 
اقتصادی کشورها را نشان می دهد که 
می تواند منجر به جوامعی سالم تر همراه 
توسعه انســانی و کاهش فقر شود. در 
بررسی جهانی این شاخص، ۱۲ عامل 
در چهار گروه اصلی بررســی می شوند 
و نتیجه و برآیند کار، امتیاز کشــورها 
و ســپس رتبه جهانی آنها را مشخص 

می کند.
آخرین بررسی ها نشــان می دهد که 
در ســال ۲۰۲۱، امتیاز شاخص آزادی 
اقتصادی ایران حدود ۴۷ بوده و به این 
ترتیب در سال جاری میلادی، ایران با 
افت دو درجه ای، در میان کشــورهای 

جهان در رتبه ۱۶۸ قرار گرفته است.
آنچه که شرایط را پیچیده تر می کند، 
این اســت کــه در میان ۱۴ کشــور 
خاورمیانه و آفریقای شــمالی، اقتصاد 
ایران از نظر این شاخص در رده آخر قرار 

گرفته است.
اقتصاد ایــران از ســال ۱۹۹۶، همواره 
از میانگیــن آزادی اقتصــادی جهان 
پایین تر بوده و هرچنــد در دوره برجام 
روند صعودی آغاز شد اما در نهایت در 
سال۲۰۲۰ بار دیگر منفی شد و به نظر 
می رســد که این روند در سال جاری 

میلادی نیز ادامه خواهد داشت.
در میان کشــورهای منطقــه از نظر 
آزادی اقتصــادی، عجیب ترین رتبه را 
گرجستان به دســت آورده است. این 
کشــور در منطقه اروپای شــرقی با به 
دســت آوردن امتیاز ۷۷، دوازدهمین 
اقتصاد آزاد جهان بوده است. پس از آن 
امارات متحده عربی با حدود ۷۷ امتیاز 
در رده ۱۴ جهانی قــرار گرفته و قطر و 
ارمنستان به ترتیب در جایگاه ۳۱ و ۳۲ 

ایستاده اند.
. بر اســاس آمارها، افغانســتان در رده 
۱۴۶، پاکســتان ۱۵۲، لبنــان ۱۵۴ و 
تاجیکستان در رده ۱۶۷ قرار گرفته اند 
و پس از تمامی آنها، ایران در جای ۱۶۸ 

جهانی ایستاده است.

و  اقتصادی  فعالان  سال،  هر  ابتدای  در 
بازارها،  چشم انداز  بررسی  به  سرمایه گذاران 
تصمیم گیری  اقتصادی  موقعیت های  درباره 
می کنند. بازار ارز و بورس، همواره دو گزینه جدی 
برای بررسی و تصمیم گیری هستند. با این حال، 
ثبات نسبی بازار ارز در هفته های پایانی سال 
گذشته و صعود و سقوط تاریخی بورس در سالی 
که پشت سر گذاشتیم، تردیدهایی را درباره 
ورود به هر یک از این بازارها برای سرمایه گذاران 
ایجاد کرده است. علاوه بر این، تحولات سیاسی 
و به طور خاص، انتخابات ریاست جمهوری و 
تغییر دولت، به عنوان یکی از عوامل تأثیرگذار 
بازارها در سال ۱۴۰۰ مورد توجه است. بر 

میثم رادپور تحلیل گر اقتصادی در این زمینه 
می گوید: انتخابات به دلیل نااطمینانی موقت، 
می تواند برای دوره کوتاهی، رونق را از بازار ارز 
بگیرد.  با این حال مجموعه عوامل تأثیرگذار 
بر بازارها، از بورس گزینه  بهتری برای کسب 
بازدهی در سال ۱۴۰۰ در مقایسه با بازار ارز 
خواهند ساخت و با توجه به روندهای جهانی 
می رسد  نظر  به  ایران  اقتصاد  بر  تأثیرگذار 
تغییرات قیمت سهام شرکت های فعال در حوزه 
کانی های فلزی، فلزات اساسی و پتروشیمی ها، 
بازدهی معقولی را برای سرمایه گذاران به همراه 
داشته باشد. به  گفته وی، یکی از عوامل مهم 
تأثیرگذار بر بازارها در سال ۱۴۰۰ تورم خارجی 
است که می تواند نقش تعیین کننده ای در 

بازدهی بازارهای ایران تأثیرگذار باشد.

سه عامل تأثیرگذار بر قیمت ارز
رادپور افزود: مهم ترین عامل تأثیرگذار بر قیمت 
ارز، تورم است. تورم نیز از نقدینگی نشأت 

می گیرد؛ با این حال به نظر می رسد بازار ارز در 
سال ۱۴۰۰ از ثبات نسبی برخودار باشد. یک 
عامل سیاسی و دو عامل تأثیرگذار بر اقتصاد 
جهانی در این پیش بینی نقش دارند. مساله 
سیاسی را می توان برجام دانست که فعلاً روی 
میز است و در کوتاه مدت و میان مدت می تواند 
مذاکرات را به نتیجه برساند. حداقل اگر مذاکرات 
به نتیجه نرسند، همین که سایه تهدیدهای 
بیشتری بر سر اقتصاد ایران وجود نداشته باشد، 
بازار ارز را به ثبات می رساند. وی افزود: عامل دوم، 
چشم انداز افزایشی قیمت کالاهای اساسی یعنی 
حامل های انرژی، مواد معدنی، کانی های فلزی 
و فلزات است. قیمت کالاهای اساسی وارد یک 
روند صعودی بلندمدت شده  است. نشانه های 
این روند صعودی به طور خاص پس از صعود 
کرونا آغاز شده و اکنون در ابتدای این روند قرار 
داریم. بنابراین درآمدهای ارزی کشور از محل 
صادرات مواد معدنی، کانی های فلزی و فلزات 

افزایش پیدا خواهد کرد.

ارزش ریال
 با سرعت کمتری کاهش می یابد

به گفته این تحلیل گر اقتصادی، چالش های 
جدی نظام های پولی دنیا به ویژه آمریکا عامل 
سومی است که می تواند بر بازار ارز در سال 
داد:  توضیح  رادپور  باشد.  تأثیرگذار   ۱۴۰۰
به نظر می رسد نظام پولی بین المللی وارد یک 
دوره تورمی خواهد شد و این مساله از شتاب 
کاهش ارزش ریال در مقابل دلار می کاهد. 
یعنی بر خلاف گذشته که تورم ایالات متحده 
حوالی ۲ یا ۳ درصد در نظر گرفته می شد، پس 
از این شاهد نرخ های تورم بالاتری خواهیم بود. 

این تغییرات نظام پولی که از بحران مالی سال 
۲۰۰۷ شروع شده،  پس از همه گیری کرونا 
جدی تر شد؛ به طوری که با حجم نقدینگی 
کنونی در آمریکا، انتظار نرخ های تورم بالاتری 
را برای این کشور داریم. یکی از نشانه های این 
تورم را می توان در افزایش قیمت کالاهای 
اساسی مشاهده کرد و حتی ممکن است شاهد 
نرخ تورم ۲ رقمی در آمریکا به دلیل رشد ۲۵ 
درصدی نقدینگی در سال ۲۰۲۰ در این کشور 
باشیم.با توجه به اینکه انتظار می رود در سال 
۲۰۲۱ نیز رشد جدی نقدینگی در آمریکا وجود 
داشته باشد، ارزش ارزهایی مانند ریال در برابر 
ارزهای جهان روایی مانند دلار، با شدت کمتری 

کاهش خواهد یافت.

تأثیر انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ 
بر قیمت ارز

بر این اساس از برآیند این سه عامل یعنی برجام 
به عنوان مساله سیاسی کشور و همچنین 
افزایش قیمت کالاهای اساسی و چالش های 
نظام های پولی به عنوان مساله بین المللی، 
می توان نتیجه گرفت در سال ۱۴۰۰ ثبات 
بیشتری در بازار ارز خواهیم داشت و درآمدهای 
ارزی ما از محل صادرات کالاهای اساسی بهبود 
پیدا خواهد کرد. رادپور همچنین درباره تأثیر 
انتخابات ریاست جمهوری بر نرخ ارز گفت: 
در دوره انتخابات، به دلیل دست نگه داشتن 
کسب وکارها که رونق بازار کم می کند. به طور 
کلی انتظار رشد جدی قیمت دلار را نداریم. با 
اینکه تورم همچنان عامل کاهش ارزش ریال 
در برابر دلار است و شرایط تورمی در کشور ادامه 
خواهد داشت، اما از شتاب کاهش ارزش ریال در 

برابر دلار، به دلیل تورم خارجی کاسته می شود 
و در نهایت آثار ناشی از تورم را که جدی ترین 
عامل تعیین کننده است، تا حد زیادی خنثی 
کنند. بنابراین به نظر می رسد حداقل در سال 
۱۴۰۰، جابه جایی جدی رو به بالایی در بازار ارز 

نداشته باشیم.

حباب ۱3۹۹ در بورس تکرار می شود؟
این تحلیل گر اقتصادی درباره وضعیت بورس 
در سال ۱۴۰۰ گفت: بعد از رشد »فوق جدی« 
و »ریزش جدی«، قیمت سهام شرکت ها به 
سطوح ارزندگی نزدیک تر شده است. علاوه بر 
این لازم است به دو نکته در تحلیل بورس ۱۴۰۰ 
توجه کنیم.زمانی که شاخص کل بورس در 
سطوح کنونی قرار داشت، نرخ دلار و همچنین 
قیمت کالاهای اساسی کمتر از مقادیر کنونی 
رشد ۷۵  قیمت مس  نمونه  عنوان  به  بود. 
درصدی و قیمت آهن رشد ۱۶۰ درصدی را 
در این مدت تجربه کرده اند. این موضوع در 
محصولات پتروشیمی و حتی نفت نیز که به 
دلیل بحران کرونا افت شدید داشت، تجربه شد 
و نه تنها کاهش اولیه جبران شد بلکه از سطح 
قیمت قبلی فراتر رفتند. وی افزود: از آنجایی 
که قسمت عمده بورس ما کالایی است، از این 
تغییرات قیمتی تأثیر می گیرد. بنابراین انتظار 
می رود با توجه به اینکه سهم ها به طور متوسط 
کم و بیش وارد منطقه ارزندگی شده اند با توجه 
به تجربه سقوط و اصلاح قیمتی تجربه شده، 
نباید در سال ۱۴۰۰ نگاه بدبینانه ای به بازار سهام 
داشته باشیم. بنابراین باید امیدوار باشیم که سال 
مثبتی برای بورس خواهیم داشت. با این حال، 
تجربه سقوط قبلی، افزایش قیمت سهام را کند 
می کند و نباید انتظار داشته باشیم حبابی که در 
سال ۱۳۹۹ دیدیم تکرار شود. از طرف دیگر با 
فرض ثبات قیمت دلار، بازده معقولی از بورس 

خواهیم داشت.
بهترین صنایع

 برای سرمایه گذاری بورسی
رادپور درباره تأثیر تورم بر بورس ۱۴۰۰ گفت: 
متأسفانه محرک اصلی بورس ما که سهم 
بالایی از بازده اسمی آن دارد، تورم است. در 
واقع خبرهای تورمی بیشتر باعث رشد بورس 
ما می شود؛ به طور نمونه پیش بینی هایی مانند 
افزایش نرخ دلار تأثیر بیشتری نسبت به اخبار 
مثبت درباره برجام بر افزایش قیمت سهام 
شرکت ها دارد، اما این موضوع در سال جاری 
با شدت کمتری مشاهده خواهد شد. وی ادامه 
داد: از طرف دیگر ما یک خبر خوب، یعنی تورم 
خارجی را داریم که قدرت خرید ما را افزایش 
می دهد، بنابراین انتظار رشد واقعی و مثبتی را 
برای بورس داریم، اما به لحاظ اسمی نباید انتظار 
بازده های هیجانی سال پیش را داشته باشیم. با 
این حال، بازدهی بورس ۱۴۰۰ بازده با کیفتی 
است، زیرا بازده واقعی است و می تواند بالاتر از 
تورم حرکت کند. این تحلیل گر اقتصادی در 
توصیه به سرمایه گذاران گفت: در سال ۱۴۰۰ 
بورس گزینه بهتری برای سرمایه گذاری نسبت 
به بازار ارز است و در بین صنایع بورسی نیز 
کانی های فلزی، فلزات اساسی و پتروشیمی ها 

گزینه بهتری برای سرمایه گذاری هستند.

عامل حرکت بازارها

رشد تیراژ مقررات تولیدزیان صادرکنندگان جوان در بازارهاي منطقه
 توسعه

سال ۱۴۰۰ در کدام بازار سرمایه گذاری کنیم؟؛ گزارش

سقوط به 
رتبه 168 جهانی

 

 چرا روزنامۀ نیویــورک تایمز بیــش از ۱۳۰ میلیون نفر 
خواننده و ۵ میلیون نفر مشترک دارد؟ 

خبرنگارانی که برای نیویورک تایمز می نویســند »شبکۀ 
داخلی و جهانی« دارند. فقط این نیســت که خبرنگاران 
نیویورک تایمز، اطلاعات دارند، کما اینکه بسیاری دیگر به 
آنها دسترسی دارند، بلکه به شبکه ای از افراد، مرتبط هستند که اطلاعات را 
تفسیر می کنند. یکبار یک خبرنگار نیویورک تایمز به این نویسنده گفت: به 
فاصلۀ ۴۸ ساعت وارد هر کشوری بشوم می توانم با ده نفر اول سیاسی و فکری 
آن کشور مصاحبه و ملاقات کنم. سپس جوهر این مصا حبه ها را استخراج می 
کنم و با داده ها مخلوط می کنم و ده ها میلیون نفر آن مطلب را می خوانند و در 
تصمیم گیری های خود استفاده می  کنند. بنابراین، خبرنگاری که شبکه ای 
ندارد و میان ذهن خود و برداشــت خود با ده ها ذهن دیگر ارتباط برقرار نمی 

 کند سخنانش در حد تحریریه باقی می ماند.
خبرنگاران را می توانیم به گروه  های دیگر تعمیم دهیم: کارآفرینان، سیاست 
 مداران، نویسندگان، اساتید دانشگاه، دانشجویان و گروه های حرفه ای دیگر. 
اگر تولید کننــده  ای با هم  قطاران داخلی و خارجی خــود تبادل اطلاعات و 
تحلیل نکند، طبعــاً در محیطِ محدودتری تصمیم ســازی خواهد کرد. اگر 
نویسنده و یک دانشگاهی صرفاً در خلوتِ ذهن خود، نظریه بنویسد بدون آنکه 
مَحّک بیرون از ذهن بخورد، در دایره ای با شعاع محدود قرار خواهد گرفت و 
کارآمدی نخواهد داشت. شعاعِ دایرۀ تعامل و معاشرت، سرنوشت افراد، بنگاه  
ها، سیســتم ها و حکومت ها را تعیین می کند. کسانی که کتاب  های جدید 
نمی خوانند، سفر نمی  کنند، مشاهده نمی  کنند، دیالوگ ندارند و با طیفی از 
شبکه ها در تعامل نیستند، چگونه می توانند کارآفرینان، نویسندگان، سیاست  

مداران و خبرنگاران نوآور و خلاقی باشند؟
دلیل شکستِ برجام این بوده و هست که کشور در شبکه نیست. برجام نتیجۀ 
تعجیل دو رییس جمهور بدون شبکه ســازی بود. یک رییس جمهور آمریکا 
نمی تواند از معاهدۀ نفتا ) قرارداد تجاری آمریکا با کانادا و مکزیک( خارج شود 
چون ۸۹ نفر در سنای آمریکا آنرا تایید کرده اند. چرا سنگاپور با جمعیتِ پنج 

ملیونی می تواند میلیاردها دلار سرمایه جذب کند چون در شبکه است. 
چرا کرۀ جنوبی ملیون ها دلار برای لابی خرج مــی کند چون می خواهد در 
شبکه باشد. چرا معمولا در اروپا، دانشجویان لیسانس، یک سال از چهار سال 
دوران تحصیل را در کشور دیگری درس می خوانند؟ چرا بنگاه های اقتصادی 
دائماً افراد مختلف را به جلســات هیات مدیره و حتی کارمندان خود دعوت 
می کنند تا در »معرض« سخنان و تفاسیر جدید قرار گیرند؟ چرا یک استاد 
دانشگاه باید در یک شبکۀ جهانی باشد تا بتواند نوآور باشد؟ چرا یک نمایندۀ 
مجلس باید در طول یک روز با نمایندگان ده  ها کشــور در تماس باشد تا در 

جریان تحولات منطقه ای و جهانی باشد؟ 
تصمیم سازی نیازمند شبکه سازی است. تصمیم سازی  های مهم  تر، شبکه 

 های وسیع  تر و پیچیده ترمی طلبد. 
بودنِ در شبکه ها حتی پی  آمدهای مثبتِ اخلاقی دارد زیرا افراد متوجه می 
شوند از آن  ها باهوش تر و مطلع تر و دقیق تر هم وجود دارد و از دایرۀ بسته  ی 
خودخواهی، خودمحوری، خود حق پنداری و خود بزرگ پنداری خارج می 

 شوند.
 وقتی دایرۀ معاشرت و شبکۀ تعامل محدود شد، هم اشتباه زیاد می شود و هم 

فکر و رفتار فسیل و مستهلک می شوند.
پی آمد های ایزوله بودن جامعه ما از جهان، خود را ۱۰-۵ ســال آینده نشان 
خواهد داد.  شــبکه  های اجتماعی جایگزینی برای دیدن، شنیدن، صحبت 

کردن وشنیدنِ انتقاد نیستند. 
اگر اهمیتِ اقتصاد بین الملل را دقیق و از طریق تعامل و شــبکه  های جهانی 
متوجه بودیم به احتمــال زیاد در اقتصاد همســایۀ نزدیک خــود در ۲۵۰ 
کیلومتری سرمایه گذاری می کردیم تا اینکه وقت و منابع مالی مان را ۱۳۹۰۰ 
کیلومتر آن طرف دنیا با بولیوی، کوبا، و ونزوئلا، که ســه کشــور ورشکسته 
سیاسی و اقتصادی هستند و به فقر و فساد معروف هستند، صرف می کردیم.  

پرسش بنیادی این است که کدام پروســۀ فکری و تصمیم سازی و با اتکا به 
کدام Fact ها، زمینه سرمایه -گذاری و وقت گذاشتن و هزینه کردن برای این 

کشورهای آن سوی دنیا را فراهم شده است؟
تحقیقات می گویند برخی از علتها عبارت اند از:علاقه شدید به نمایش، دیده 
شدن، تایید شدن و قهرمان شدن؛ ترس، احساس نا امنی؛علاقه به مناسبات 
مرید و مرادی و تمایل شــدید به کنترل و اطاعت دیگــران. کانون این چهار 
نارســایی را شــاید بتوان در »ضعف یا فقدان اعتماد به نفس« جستجو کرد. 
فرد، بنگاه، سیستم یا کشوری که اعتماد به نفس دارد به ندرت نیاز به نمایش، 

قهرمان شدن، کنترل دیگران و مرید جمع کردن دارد...

شبکه سازی 
و آیندۀ ایران

م 
لقل

ع ا
ری
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تر 
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 نوسان: وحید شقاقي شهري، اقتصاددان معتقد 
است؛ دهه ۹۰ دهه فرصت سوزي در اقتصاد ایران 
بود و دهه تشدید فشار بر عموم مردم شد. در این 
دهه میانگین رشــد اقتصادي ایران به صفر رسید 
و میانگین تورم در محدوده ۲۴ درصد و میانگین 
رشد انباشت ســرمایه به منفي ۵.۲ درصد رسید.

این عضو دانشــگاه خوارزمي گفت: در دهه ۹۰ ضریــب جیني به عنوان 
یکي از شــاخص هاي نابرابري از ۳۶.۵ در ســال ۱۳۹۰ به ۴۱ در ســال 
۱۳۹۹ رســید و در این مدت ۳۴ درصد نیز درآمد ســرانه ایراني ها افت 
کرد و در سه ســاله اخیر در مجموع ۱۱۵ درصد تــورم را تجربه کردیم. 
شقاقي شهري با اشاره به میزان تورم در چند ســال اخیر افزود: در سال 
۱۳۹۹ میزان تورم به ۳۶ درصد رســیدکه این فشار ســنگین تورمي بر 

دوش توده مردم بود.

 نوسان:  خریداران مســکن در تهران باید به طور  
متوســط ۸۱ درصد بیش از گذشــته براي خرید 
هزینه کنند. گزارش مرکز آمار ایــران از وضعیت 
قیمت مســکن در پایان ســال قبل نشان مي دهد 
که عدد شاخص در اسفند ۱۳۹۹ بر اساس ماه پایه 
فروردین ۱۳۹۵ به ۶۸۹.۹ رســید که نسبت به ماه 
قبل ۳.۲ درصد افزایش داشته است. نرخ تورم نقطه اي در اسفند ماه ۱۳۹۹ 
به عدد ۸۱.۹ درصد رســیده اســت؛ یعني باید خریداران براي خرید یک 
واحد مسکوني نسبت به اسفند ۱۳۹۸ معادل ۸۱.۹ درصد بیشتر پرداخت 
کنند. تورم نقطه اي این ماه در مقایسه با ماه قبل )۹۱.۳( ۹.۵ واحد درصد 
کاهش یافته است. از سوي دیگر تورم ماهانه در اسفند ماه ۱۳۹۹ عدد ۳.۲ 
درصد بود. تورم ماهانه اسفند در مقایسه با ماه قبل )۴.۷ درصد(، ۱.۵ واحد 

درصد کاهش داشته است. 

 نوسان: وزیر اقتصاد در مورد احتمال تغییر در نرخ 
سود بانکي گفت: طبیعتا شرایط اقتصادي حاضر، 
اقتضائات جدیدي را طلب مي کند، اما این امر باید 
مورد بررسي بیشتري قرار گرفته و به تدریج انجام 
شود. فرهاد دژپسند تاکید کرد: نظام بانکي کشور در 
سال جدید باید در کنار تقویت طرف عرضه و اعطاي 
تسهیلات مستقیم به واحد هاي تولیدي، تمرکز خود را بر حوزه مغفول مانده 
طرف »تقاضا« گذاشــته و از طریق اعطاي تسهیلات به مردم جهت خرید 
کالاي ایراني، نسبت به ساماندهي این حوزه اقدام کند. وزیر اقتصاد با بیان 
این مطلب، اعمال این سیاســت را بهترین نوع حمایت از تولید عنوان کرد 
و افزود: بانک ها در این ارتباط مي توانند قرارداد هایي را با بنگاه هاي تولیدي 
یا ســازمان هاي اجرایي منعقد کنند و با این کار منابعي تزریق مي شود که 

برگشت پذیر بوده و ریسک کمتري دارد.

  نوسان: صندوق بین المللي پول در آخرین گزارشي 
که روز ۶ آوریل منتشر کرده نسبت به توزیع نامناسب 
واکسن به زیان کشورهاي کمتر توسعه یافته هشدار 
داد. با وجود اینکه در این گزارش پیش بیني شده که 
واکسیناسیون صدها میلیون نفر همچنین کمک هاي 
مالي دولت ها به بخش هاي مختلف اقتصادي مي تواند 
وضعیت برخي کشورها را که زودتر نســبت به واکسیناسیون اقدام کردند، 
بهبود بخشد اما همچنان کم بودن تولید واکسن نسبت به جمعیتي که باید 
ایمن شوند و در دسترس نبودن واکسن براي تمام کشورها، مهم ترین نگراني 
در خصوص رشــد اقتصادي ســال جاري و آینده میلادي است. پیش بیني 
مي شود رشــد اقتصادي در ســال جاري میلادي با اندکي تغییر نسبت به 
عدد گفته شده پیشــین)۵.۵ درصد( به ۶ درصد برسد. این نهاد بین المللي 

پیش بیني کرده که تورم سال جاري میلادي ایران به ۳۹ درصد برسد. 

دهه 9۰ دهه فرصت سوزيپیش بیني رکود تورمي ایران در سال جاري خبر مهم دژپسند از تغییر نرخ سود بانکيافزایش ٨۱ درصدي هزینه خرید مسکن

 ها
ده

برا

capital

به گفته کارشناسان درسال جاری تورم عامل تعیین کننده در حرکت بازارهاست

در سال ۱۴۰۰ تورم همچنان یک عامل تعیین کننده در حرکت بازارهاست، اما این بار منظور از تورم، 
تورم خارجی است که قدرت خرید ایرانی ها را افزایش می دهد. یک تحلیل گر اقتصادی، با بررسی 
تأثیر عوامل مختلف بر بازدهی بازار ارز و سهام در سال ۱۴۰۰، توصیه هایی برای سرمایه گذاران دارد. 
او معتقد است: انتظار می رود با توجه به اینکه سهم ها به طور متوسط کم و بیش وارد منطقه ارزندگی شده اند با توجه 

به تجربه سقوط و اصلاح قیمتی تجربه شده، نباید در سال ۱۴۰۰ نگاه بدبینانه ای به بازار سهام داشته باشیم.

گزارش

گرو ه   بازارها



سال هفتم/ شماره ۱۶۷/  ۲۴ فروردین ۱۴۰۰/ ۳۰ شعبان ۱۴۴۲
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عباس اکبری محمدی افزود: میزان تولید فولاد 
محیط شیــرین از ۸۵ هزار تــن در سال 
۱۳۹۷ به ۱۲۷ هزار تن در ســال ۱۳۹۸ و 
به ۳۰۳ هزار تن در ســال ۱۳۹۹ رسید که 
به ترتیب رشــد ۵۰ و ۱۳۹ درصدی را به 
همراه داشــت. ضمن اینکــه تولید فولاد 
محیط ترش از حدود ۳ هزار تن در ســال 
۱۳۹۷ )که مربوط به تولید آزمایشی بود( 
به ۱۸۰ هزار تن در سال ۱۳۹۸ و ۲۷۵ هزار 
تن در سال ۱۳۹۹ رســید که رشد حدود 
۵۳ درصدی داشــته اســت. وی تصریح 
نمود: تولید تختال هایی که تأمین کننده 
ورق های موردنیاز در قسمت های حساس 
صنایع نفت و گاز هستند، از سال ۱۳۹۷ در 
دستور کار شرکت فولاد مبارکه قرار گرفت 
و به علت آنکه صنایع نفت و گاز از استاندارد 
API  اســتفاده می کردنــد طراحی این 

محصولات نیز بر این اساس انجام گرفت.
معاون بهره برداری یادآور شد: برای اولین 
بار در ایران فرایند طراحی این محصولات 
با درخواســت مشــتری از قسمت فروش 
  MPT در واحــد ترو پروســس مدیریت
آغاز شد و این  واحد در تعامل با مشتری از 
یک طرف و دفتر فنی تولید و قسمت های 
عملیاتی تولید ناحیه فولادسازی از طرف 
دیگر، اقدام به طراحی اولیه این محصولات 
نمودند، به طوری که بعد از تولید آزمایشی 
و تأیید کنترل کیفی برای مشتری ارسال 
و تولید آزمایشی تا تبدیل شدن به محصول 
نهایی ) کــه در این مورد غالبــا لوله های 
انتقال اســت( در کارخانه مشــتری ادامه 
یافت. عباس اکبری محمدی همچنین به 
موارد مصرف این محصولات اشاره و گفت: 
مصرف عمده فولادهای محیط شیرین در 

پروژه های گازرسانی در نقاط مختلف کشور 
و عمده مصرف فولادهای محیط ترش برای 
پروژه ملی و اســتراتژیک خط لوله انتقال 
نفت خام از گوره به جاســک بوده است که 
تنها در این پروژه از خــروج ۴۰۰ میلیون 
دلار ارز از کشور فقط در بخش فولادسازی 
آن جلوگیــری بــه عمــل آمــد. معاون 
بهره برداری در پایــان  از واحدهای  فروش  
برنامه ریزی تولیــد، متالورژی و روش های 
تولیــد، کنترل کیفیت، آزمایشــگاه های 
فولادسازی و محصول، تعمیرگاه مرکزی 
و خرید که در تولیــد تختال های محیط 
ترش و شــیرین همکاری لازم  را با ناحیه 
فولادسازی و ریخته گری مداوم داشته اند 

تشکر و قدردانی نمود.

کنترل دقیق با الزامات 
اختصاصی هر پروژه

در ادامــه غلامرضا ســلیمی مدیر ناحیه 
فولادســازی و ریخته گری مــداوم نیز در 
خصوص فراینــد تولید ایــن محصولات 
یادآور شــد:  فرایند تولید این نوع از فولاد 
دارای حساســیت های ویــژه در هر چهار 
مرحله تولیــد، یعنی کوره هــای قوس ، 
متالورژی ثانویه ، ریخته گری و آماده سازی 
تختال اســت. تنظیم اولیه عناصر و دما در 
کوره های قوس ، تنظیــم نهایی عناصر و 
دما در متالــورژی ثانویــه، به ویژه کاهش 
گوگرد با فراینــد گوگردزدایی و همچنین 
کاهش هیــدروژن کــه با طی ســیکل 
گاززدایی صورت می پذیرد، کنترل شرایط 
ریخته گری که باعــث جلوگیری از عیوب 
جدایش فیزیکــی و شــیمیایی حتی در 
مقیاس میکروسکوپی می شود و در نهایت 

شرایط خاص خنک کاری و بازرسی که در 
واحد آماده ســازی تختال توسط پرسنل 
این واحــد و کنترل کیفی می بایســتی 
اعمال گردد، گوشه ای از حساسیت تولید 
این محصول است. وی تأکید کرد در همه 
این مراحل تطابق محصول تولیدشــده با 
اســتاندارد و الزامات اختصاصی هر پروژه 
به دقت کنترل و بعد از دریافت تأیید نهایی، 
تولید انبوه آغاز گردیــد. ضمن اینکه باید 
گفت در مورد فولادهای محیط گاز ترش 
به علت وجود حساسیت های بیشتر حتی 
در طراحــی، نمایندگان مشــتری حاضر 
بوده و دغدغه ها و الزامات موردنظر خود را 

پیگیری می نمودند.

تدوین شرایط لازم برای 
ریخته گری گریدهای مخصوص 

محیی الدیــن اتحادتــوکل  رئیس برنامه 
ریزی و کنترل تولید فولادسازی نیز در این 
خصوص گفت: با توجه به شرایط محیطی 
مصرف گریدهای محیط ترش و شیرین، 
نیاز به حذف گوگرد و هیــدروژن محلول 
در فولاد اســت؛ لذا پــس از تخلیه ذوب از 
کوره های قوس الکتریکی و افزودن عناصر 
آلیاژی اولیه عملیات حذف گوگرد در واحد 
متالورژی ثانویه انجام شده و پس از تنظیم 
دمــا در واحد پیشــرفته گاززدایی در خلأ 
)RH(هیدروژن محلــول در ذوب کاهش 
می یابد. پس از نمونه گیــری و تأیید واحد 
کنترل کیفی، در آخریــن مرحله عناصر 
آلیاژی موردنیاز تنظیم شده و پاتیل مذاب 

به ماشین ریخته گری ارسال می گردد.
وی تصریــح نمــود: بــا توجه بــه اینکه 
تختال های مذکور جهــت تولید لوله های 

انتقال نفت و گاز اســتفاده می شــود و به 
لحاظ ترکیب شــیمیایی نفت و گاز توجه 
به میزان خوردگی لوله ها از اهمیت بسیار 
زیادی برخورداراست، در هنگام ریخته گری 
تختال هــای مذکــور، کنترل شــرایط 
ریخته گری جهت تولید تختــال با آنالیز 
شــیمیایی یکنواخت و بدون ناخالصی از 
اهمیت بسزایی برخوردار است ،به طوری که 
جهت آمادگی ریخته گــری تختال های 
مذکور مذاکــرات متعددی با شــرکت ها 
و واحدهای نــورد و لوله ســازی به عنوان 
مشتری و همکار انجام پذیرفت و نقشه راه 

جهت تولید تدوین گردید.

موفقیت در گذراندن 
کلیه آزمایشگاه ها

سنایی نژاد سرپرست دفتر فنی ریخته گری 
مــداوم ناحیه فولادســازی و ریخته گری 
مداوم  نیز  گفت: از مشــکلات اولیه که در 
ریخته گری تختال های محیط ترش وجود 
 Dynamic  دارد تکنولوژی اســتفاده از
Soft Reduction  اســت که جهت 
رفع جدایش شــیمیایی در مرکز تختال 
مورداستفاده قرار می گیرد. جهت استفاده 
از DSR   ،کارشناسان ناحیه با تحقیقات 
زیاد با اســتفاده از دانش فنی و تجربیات 
  DSR موجود، اقدام به راه اندازی سیستم
بر  روی ماشــین ۵ ریخته گــری کردند و 
توانســتند ریخته گری گرید گاز ترش را با 

کیفیت انجام دهند .
 وی فرایند تســت ماکرواچ جهت کنترل 
میزان جدایش شیمیایی ناخالص هاو عیوب 
داخلی تختال  را از دیگر مــوارد مطرح در 
تولید گریدهای گاز ترش دانست  و گفت: در 
پروژه مذکور فرایندهای تست در آزمایشگاه 
مورداســتفاده قرار گرفت که بیانگر نقش 
مهم  آزمایشــگاه فولادسازی در تولید این 
محصول است. در مورد فولادهای محیط 
ترش نیز  لازم بود مستندات فرایند تولید، 
کنترل کیفیت و مقادیر آزمایشــگاهی به 
مشتری تحویل شود که همکاری کارکنان 
دفتر فنی تولید، آزمایشــگاه فولادسازی، 
کنترل کیفیت، برنامه ریزی تولید  و گواهی 

کیفیت در این زمینه ستودنی است.
سرپرســت دفتــر فنــی ریخته گــری 
و  فولادســازی  ناحیــه  مــداوم 
ریـختـــه گری مـــــداوم به بعضـــی 
استــــانــــــداردهای مورداستفاده  از 
در تولید این محصول نیز اشــاره و تصریح 
کرد: استانداردهای مورداستفاده در تولید 
 ۵L API  گریدهای مذکــور اســتاندارد
 API X۶۰ جهت گرید گاز ترش  PSL۲
API GR-  و گریدهای گاز شیرین MS

X۷۰  X۶۰  X۵۲  D  X۴۲    اســت. در 
تولید محصــولات در محیــط گاز ترش و 
شیرین، ناحیه فولادســازی و ریخته گری 
مداوم موفق به گذراندن کلیه تســت های 
HIC  و SCC  شــده اند که مورد تأیید 

مصرف کننده ها است.

یادداشت

  گزارش

 نوســان:اهمیت تولید و تعیین 
شعارهایی در این حوزه توسط مقام 
معظم رهبری، گروه فولاد مبارکه را 
بر آن داشت تا با تقویت تولید، به جد 
در تحقق این شعارها بکوشد. از این 
رو شرکت فولاد تاراز به عنوان یکی 
فولاد  زیرمجموعه  شرکت های  از 
مبارکه، با ثبت 3 رکورد ارزشمند در 
سال ۹۹ سهم خود را در تحقق این 

مهم ایفا کرد.
به گزارش نوســان به نقــل از روابط 
عمومی شرکت فولاد مبارکه، صنعت 
فولاد یکی از صنایع کلیدی و اصطلاحا 
مادر محسوب می شود که گسترش و 
تقویت آن بی  شــک زمینه ساز رشد 

اقتصادی کشورها خواهد بود.
برای مثال چین کــه دومین اقتصاد 
بزرگ جهان محسوب می شود و تا ۱۰ 
سال آینده بر قله اقتصاد جهانی خواهد 
ایســتاد، تولید بیش از نیمی از فولاد 

جهان )۵۳ درصد( را بر عهده دارد.
از طرفــی اهمیــت تولید در رشــد 
اقتصادی کشور باعث شــده تا رهبر 
معظم انقــلاب در ۱۰ ســال اخیر با 
شعارهایی اقتصاد و تولید را در کشور 
بهبود بخشند. در همین راستا شرکت 
فولاد مبارکــه به عنــوان بزرگترین 
شــرکت فعــال در حــوزه تولیدات 
غیرنفتی در تلاش است تا با وجود همه 
مشــکلات تولیدی اعم از تحریم های 
گســترده ایالات متحده آمریکا علیه 
ایران، تولیــد را در حوزه کلیدی فولاد 
قوت بخشــد و به ســهم خــود چرخ 
اقتصاد را با سرعت بیشتری به حرکت 

درآورد.
ســعید رشــیدی، مدیرعامل فولاد 
تاراز، در همین خصــوص در گفتوگو 
با خبرنگار فولاد اظهار کرد: شــرکت 
فولاد تاراز توانســت بــا تولید بیش از 
۱۷۳ هزار و ۱۰۶ تــن ورق گالوانیزه 
در سال ۱۳۹۹ و رشد ۱۵.۴ درصدی 
تولید نسبت به سال ۹۸ )۱۵۰ هزار و 
۸۶ تن( رکورد ارزشــمندی را به ثبت 

رساند. 
وی افــزود: همچنین کســب رکورد 
۸۶/۹۹ درصد محصول بــا کیفیت و 
فاقد عیب همزمان بــا بالاترین رکورد 
تولید ماهیانه به میزان ۱۸ هزار و ۵۴۹ 
تن با ترکیب ابعادی مختلف، از دیگر 

افتخارات این شرکت است.
مدیرعامــل فولاد تــاراز تصریح کرد: 
رکورد ســالیانه حمل محصولات نیز 
بیش از ۱۷۳ هزار تن بوده که نســبت 
به سال ۹۸ )۱۵۲ هزار تن( ۱۵ درصد 

رشد داشته است.
شایان ذکر است شــرکت فولاد تاراز 
تولیــد ورق گالوانیزه با پوشــش های 
خــاص را برعهــده دارد کــه قابلیت 
مقامت در برابر خوردگی، فرم پذیری 
بالا، رنگ پذیری مناســب، بازرســی 
آسان و عملیات جوشــکاری را دارد. 
عمده مصارف این ورق نیز در قطعات 
لوازم خانگی ماننــد یخچال، بخاری، 
ماشین لباسشویی، کولر، مایکرو ویو، 
ناودان ها و لوله ها، سازه های فضایی و 
انبارها، ســقف های فلزی، نیروگاه ها، 
قطعات خودرو، اگزوز، مخازن ذخیره 
آب و کابینت آشــپزخانه و ... است. لذا 
می توان گفت ورق های تولیدی گروه 
فولاد مبارکــه، از اصلی ترین مواد خام 
مورد نیاز برای تولید این محصولات در 

کشور است.

industry

معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه از رکوردشکنی تولید فولاد API  تختال های محیط های 
نفت و گاز ترش و شیرین در سال ۹۹ خبر داد و افزود: با تولید ۲7۵ هزار تن تختال های محیط 
گاز ترش در سال  ۹۹، رشد ۵3  درصدی نسبت به سال ۹8 به ثبت رسید. این در حالی است که در تولید تختال 
محیط گاز شیرین نیز با تولید 3۰3 هزار تن در سال ۹۹، رشد ۱3۹ درصدی نسبت به سال ۹8 محقق شد و از خروج 

مقادیر زیادی ارز  از کشور جلوگیری به عمل آمد.

معاون مرکز ویروس شناسی دانشگاه اصفهان گفت: روش درمانی جدیدی در بیماری کرونا با 
استفاده از شیر فوق ایمنی توسط محققان اصفهانی و با حمایت صنایع مادر تولید شده است. 
حسن نیلی افزود: تولید پادتن کرونا موفق به دریافت مجوز اخلاق کمیته وزارت بهداشت و 
درمان شده است و حاصل همکاری ده دانشمند ویروس شناس، میکروبیولوژیست، پزشک 
و دامپزشک اصفهانی است و سازمان ها و شرکت های بزرگی مثل فولاد مبارکه هم در انجام 

این پژوهش کمک کرده اند.

حمایت صنایع مادر در تولید شیر ضد کرونا
مدیر روابط عمومــی فولاد مبارکــه در جلســه ای با حضور شــهردار و اعضای شــورای 
اســلامی شــهر علامه مجلســی گفت: مبنای فولاد مبارکه حمایت و محرومیت زدایی در 
این شــرایط اقتصادی و کرونایی اســت و این نگاه مجموعه مدیریتی شــرکت نیز اســت. 
هادی نباتی نژاد  افزود: افراد مؤثر تأکیدشان بر شهر علامه مجلسی است و دغدغه جمعی در 
این زمینه ایجاد شده است.در جریان  جلسات برگزارشده با مسئولین شهرستان مبارکه ، توجه 
بیشتر به افراد نیازمند منطقه و همچنین نیازمندان ساکن شهر مجلسی در اولویت قرار گرفت.

اراده فولاد مبارکه بر حمایت از منطقه است

کسب 3 رکورد ارزشمند 
در فولاد تاراز

با اعلام معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه طی سال 99 محقق شد:

رکوردشکنی در پی رکوردشکنی
با تولید ۲7۵ هزار تن تختال های محیط گاز ترش در سال  ۹۹، رشد ۵3  درصدی نسبت به سال ۹8 به ثبت رسید

فولاد مبارکه همواره مدیریت پایدار آب و توجه به ارزش اساسی آب 
را سرلوحه کار خود قرار داده و توانسته است در مقایسه با شرکت های 
بزرگ فولادســاز جهان، رکورددار کمترین حجم آب مصرفی به ازای 
هر تن تولید فولاد باشــد. اما بر خلاف تصور عمومی به طور میانگین 
۹۰ درصد آب کشور در بخش کشاورزی، 7 درصد برای شرب و تنها 3 
درصد در صنعت مصرف می شود، در حالی که صنعت ۲۰ برابر کشاورزی 
شغل ایجاد می کند.  با همه این تفاسیر توجه به کمبود آب همواره در 
کارخانه های صنعتی به خصوص سیستم های خنک کن آنها مورد توجه 

افکار عمومی و رسانه ها بوده است.
در این میان فولاد مبارکه همواره مدیریت پایدار آب و توجه به ارزش اساسی 
آب را سرلوحه کار خود قرار داده است توانسته است در مقایسه با شرکت های 
بزرگ فولادساز جهان رکورددار کمترین حجم آب مصرفی به ازای هر تن تولید 
فولاد باشد. موضوعی که باعث شده شــرکت فولاد مبارکه در زمینه مصرف 
آب به عنوان شاخص جهانی مطرح شود. یعنی نه تنها در بین رقبای داخلی، 
کمترین مصرف آب بــرای تولید یک تن فــولاد را دارد بلکه در جهان هم کم 
مصرف ترین تولیدکننده به اضای هر تن فولاد اســت. همچنین بهینه سازی 
مصرف آب در شرکت فولاد مبارکه و استفاده از آب های کم کیفیت باعث شده 

سالانه از مصرف ۷۰۰ هزار مترمکعب آب تازه جلوگیری به عمل آمد.
جمع آوری و ذخیره سازی آب باران )آب های ســطحی( از طریق شبکه های 
گسترده در فولاد مبارکه و اســتفاده مجدد از آن به طور متوسط در سال یک 
میلیون و ۲۰۰ هزار مترمکعب کاهش مصرف آب تازه را به دنبال داشته است 
به علاوه بهسازی شــیمیایی آب های گردشــی در برج های خنک کاری که 
امکان اســتفاده چندین و چندباره از آب در فرآیند تولید را مهیا کرده است از 
دیگر اقدامات این شرکت درراستای بهینه سازی مصرف آب در این کارخانه 
است. بازسازی برج های خنک کاری واحدهای نیروگاه، اکسیژن، فولادسازی 
و نوردگرم به منظور کاهش هدررفت و افزایــش راندمان برج های خنک کن، 
تغییر سیســتم برج خنک کن   تر به هیبریدی و کاهش تلفات آب در فرآیند 
تولید آهن اســفنجی از دیگر اقدامات مهم این مجتمع صنعتی در راســتای 
کاهش مصرف آب است. همچنین بهینه سازی مصرف آب با کاهش تلفات در 
شبکه های توزیع، یکی از پروژه های جدی در دست اجراست و قرار بر این است 
که بازسازی و نوسازی شبکه های فرسوده به طول تقریبی ۵۰ کیلومتر انجام 
شود. این فعالیت از سال ۱۳۸۸ در شرکت فولاد مبارکه اصفهان شروع شده و 
تاکنون بالغ بر ۶۰۰ میلیارد ریال برای اجرای آن هزینه شده است؛ به نحوی که 

در قالب این طرح، عمده شبکه های توزیع نوسازی شده اند.
نکته بسیار مهم دیگر در مورد این کارخانه بهینه سازی مصرف آب با جایگزینی 
قسمتی از آب تازه با پساب تصفیه شده شهری است که بر مبنای آن، بر اساس 
قرارداد متقابل بین شــرکت فولاد مبارکه اصفهان به عنوان ســرمایه گذار و 
شــرکت آب و فاضلاب استان اصفهان در ســال ۱۳۹۲ اجرایی و مقرر شده با 
احداث تصفیه خانه های جدید فاضلاب و تکمیــل تصفیه خانه های موجود، 
شبکه های جمع آوری فاضلاب در ۹ شهر این استان یعنی زرین شهر، مبارکه، 
زیباشهر، دیزیچه، صفائیه، کرکوند، ورنامخواست، سده لنجان و چمگردان اجرا 
شــود و پس از اجرای این پروژه ها که بیش از ۶۵۰۰ میلیارد ریال هزینه دربر 
داشته، پساب خروجی از تصفیه خانه شهرهای مذکور به فولاد مبارکه منتقل 
شــود و پس از تصفیه تکمیلی در تصفیه خانه فولاد مبارکه در چرخه تولید 

فولاد، مورد استفاده قرار گیرد.
ارسال پساب به شرکت فولاد مبارکه از اواسط ســال ۹۶ تا اواخر سال ۹۸، به 
طور متوسط سالانه یک میلیون مترمکعب پساب به شرکت فولاد مبارکه وارد 
شده و  در سال ۹۹ تقریبا ۴ میلیون مترمکعب پساب به این شرکت وارد شده 
است که شامل پساب صنعتی و شهری بوده است. در افق بلندمدت این طرح 
نیز قرار است ســالیانه ۱۳ میلیون مترمکعب پساب شهری جهت استفاده در 
شرکت فولاد مبارکه وارد شود که با تکمیل شبکه های جمع آوری، پمپ خانه ها 
و خطوط انتقال، این امیدواری وجود دارد که تا پایان ســال ۱۴۰۰ این مهم  
محقق شود.  این پروژه علاوه بر کاهش مصرف آب خام رودخانه با جلوگیری از 
تخلیه فاضلاب خام شهرهای مجاور زاینده رود به رودخانه، باعث افزایش سطح 
بهداشت و حفظ محیط زیست منطقه شده است. پروژه مهم و حیاتی دیگر در 
این کارخانه در زمینه کاهش مصرف آب بحــث بازچرخانی در فولاد مبارکه 

است که در در سه مرحله صورت می گیرد.
مرحله اول بازچرخانی کل فرآیند آب در یک واحد انجام می شود و آب تا هفت 
یا هشــت بار در ســیکل همان واحد چرخش می کند که این روش از ابتدای 

فعالیت فولاد مبارکه وجود داشته است.
در مرحله دوم، بازچرخانی آب در بیش از یــک واحد چرخش می کند؛ بدین 
معنا که پس از چند بار چرخش آب در مدار یک واحد و نهایتاً با خارج شدن از 
استاندارد کیفیت برای آن واحد، بایستی این آب از چرخه واحد مذکور خارج 
شــود. این آب می تواند به عنوان آب ورودی واحد دیگری که نیاز به کیفیت 
کمتری دارد، در نظر گرفته شــود و ســیکل بازچرخانی واحــد دوم و بعضاً 
واحدهای بعدی انجام شــود. مرحله ســوم بازچرخانی تجمیع آب خروجی 
واحدها و تصفیه آن در یک تصفیه خانه مرکزی و تبدیل آن به آب کیفی مورد 
نیاز خطوط تولید است. بنابراین مجدداً این آب به چرخه تولید بازمی گردد. این 
فعالیت در فولاد مبارکه مراحل پایانی خود را طی می کند و بنابراین بازچرخانی 
آب در مراحل ۱ و ۳ به حد نهایی خود رســیده و در مرحله دوم متناســب با 

شرایط واحدها قابل توسعه است.
مجموع این اقدامات همه نشــان دهنده این اســت که فولاد مبارکه به دلیل 
شناخت اقلیم و مشکلات ناشــی از بحران کم آبی از ابتدای راه اندازی تاکنون 
هموراه مصرف بهینه آب را را ســرلوحه فعالیت های خود قــرار داده و امروزه 
توانسته اســت به یک الگوی جهانی در زمینه مصرف آب در بین فولادسازان 

جهان تبدیل شود.

فولاد مبارکه دارای
برترین الگوی مصرف آب

توجه به مصرف آب سرلوحه اقدامات فولادمبارکه است؛

 نوسان: شــرکت فولادســنگ مبارکه 
اصفهان بــه عنوان یکی از شــرکت های 
زیرمجموعه فولاد مبارکه، در سال جهش 
تولید با کلکســیونی از رکوردها توانست 
نقش پر رنگی در پشتیبانی و تامین مواد 
اولیه صنعــت فولاد کشــور از خود به جا 

بگذارد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت فولاد 
مبارکــه، یکــی از اقدامــات لازم جهت 
تقویت صنعت فولاد، توجه به مواد اولیه ای 
همچون سنگ آهک، آهن و دولومیت و... 
است که از مهم ترین مواد اولیه کوره  های 

قوس الکتریکی و به طــور کل فولاد خام 
محسوب می شود.

در همین راســتا شــرکت فولاد مبارکه 
به عنوان بزرگترین شــرکت ایرانی فعال 
در صنعت فولاد با درک ایــن نیاز ملی و 
در راســتای پشــتیبانی از این صنعت پر 
اهمیت، سرمایه گذاری گســترده  ای در 
زمینه اکتشــاف و تامین پایدار مواد اولیه 
مورد نیاز خود و صنعت فولاد کشور انجام 
داده اســت. در حال حاضر فولاد مبارکه 
جایی ایستاده اســت از سنگ تا رنگ و نه 
تنها کل زنجیره فولاد از سنگ آهن تا ورق 

رنگی به طور کامــل در این مجموعه تولید 
می شود؛ بلکه پشتیبانی بسیاری از صنایع 
و تامین مواد اولیه آنها توسط این شرکت یا 
شرکت های زیرمجموعه آن انجام می شود.
مهرداد فقیهیان، مدیرعامل شرکت فولاد 
سنگ مبارکه اصفهان، در همین خصوص 
در گفت وگو با خبرنگار فولاد با بیان اینکه 
قرارداد فاز ۳ توســعه شــامل احداث دو 
کوره ۶۰۰ تن در این شرکت مبادله شد، 
اظهار کرد: این رویداد مهم ظرفیت تولید 
محصول کلســینه را به بیش از دو و نیم 
برابر افزایش می دهد و شرکت فولاد سنگ 

را نه تنها به عنوان تنهــا نماینده ایران در 
اتحادیه جهانــی آهک، بلکه بــه عنوان 
بزرگترین آهک ســاز خاورمیانه تثبیت 

می کند. 
وی افزود: ابــلاغ و تعییــن فعالیت های 
شرکت فولاد سنگ در زمینه مواد معدنی 
شامل خرید، تملک، اکتشاف، استخراج، 
فــرآوری و بهره برداری از معادن ســنگ 
آهن، ســنگ آهــک، دولومیت و ســایر 
مواد معدنی مــورد نیاز صنعت فولاد خبر 
از ایجاد یکــی از بزرگترین هلدینگ های 

معدنی-صنعتی کشور می هد.

پشتیبانی فولاد مبارکه در تامین مواد اولیه صنعت فولاد؛

تثبیت جایگاه بزرگترین آهك ساز خاورمیانه توسط فولاد سنگ

گزارش
گروه صنعت
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معاون دادستان کل کشور با تاکید بر اینکه امروز در حوزه قضایی اجازه نمی دهیم 
که دوباره برای شرکت های خارجی فرش قرمز پهن کنیم، گفت: قوه قضاییه نه در 
حوزه لوازم خانگی و نه هیچ محصولی که مشابه داخلی دارد، اجازه واردات نمی دهد. 
سعید عمرانی اظهارکرد: اگر مبارزه جدی با قاچاق نداشته باشیم، صنایع داخلی 
همواره در معرض خطر هستند، همان گونه پیش از این بسیاری از صنایع در برابر 

واردات بی رویه از بین رفته اند.

تولید از محل ارزهای صادراتی شارژ می شود. گلایه فعالان اقتصادی از بلاتکلیفی سه ساله 
در رفع تعهد ارزی و سردرگمی واردکنندگان برای استفاده از ارزهای صادراتی، منجر به 
تصمیم گیری دولت برای حل آن شد. با ابلاغ شیوه نامه جدیدی که شامل تسهیلات بیشتر 
برای واردات مواد اولیه و قطعات موردنیاز تولید است، تعهد ارزی صادرات سال ۹۷ تعیین 
تکلیف شد. وزارت صمت نیز موظف به مدیریت ثبت سفارش براساس اولویت بندی کالایی 

شده است تا ارز مورد نیاز واردات از طریق ارز حاصل از صادرات تامین شود.

شارژ تولید با ارز صادراتیاجازه پهن شدن فرش قرمز برای خارجی ها را  نمی دهیم
 گزارش

 نوسان :مراسم رســمی واگذاری مدیریت و راهبری معادن زغال 
سنگ ســوادکوه ) البرز مرکزی( به ذوب آهن اصفهان با حضور 
جمعی از مسئولین این مجتمع عظیم صنعتی، شهرستان سوادکوه 
و شرکت پیشرو معادن ســوادکوه ذوب آهن ۱8 فروردین ماه در 
سالن اجتماعات اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی شهرستان سوادکوه 

برگزار شد.

مرتضی یزدخواســتی عضو هیأت مدیره ذوب آهن اصفهان در این مراسم 
گفت: این شــرکت به عنوان مادر صنعت فولاد کشــور، پیشگام اکتشاف 
معادن کشور بود و معادن البرز مرکزی هم توســط این شرکت راه اندازی 
شد. مالکیت این معادن بر اساس سیاست های گذشته به بخش خصوصی 
واگذار شــد اما پس از این که ذوب آهن اصفهان نیز وارد بورس شــد، این 
شــرکت به منظور تامین پایدار مواد اولیه ، مجدداً به امر اکتشاف و توسعه 
معادن ورود کرده و مدیریت و بهره برداری ازمعادن زغال سنگ سواد کوه در 
البرز مرکزی را از طریق تأسیس شــرکت پیشرو معادن سوادکوه در اختیار 

گرفته است .
وی افزود: ذوب آهن اصفهان تجربه موفقی نیــز در امر مدیریت و راهبری 
معادن زغال سنگ در البرز شــرقی دارد که از آن تجربه می توان در معادن 
سوادکوه بهره برد و امیدوارم شاهد توسعه این معادن و بهره برداری از تمام 

ظرفیت تولیدی این معادن باشیم .
طالبی فرماندار شهرستان ســواد کوه نیز در این مراســم گفت: ذوب آهن 
اصفهان از دهه ۵۰ در این معادن حضور داشته و در آن زمان، رفاه و توسعه 

اقتصادی را برای منطقه به همراه آورد . 
وی افزود: در دوره ای که بهره برداری از معادن زغال سنگ سواد کوه توسط 
ذوب آهن اصفهان انجام می شــد، دوران طلایی این معادن بود که برای ۷ 
هزار نفر اشتغال ایجاد کرد اما پس از آن متاسفانه با واگذاری این معادن به 

بخش خصوصی، شاهد رکود آن ها بودیم. 
وی افزود: احیا و توســعه معادن، افزایش تولید، اشــتغال زایی و توســعه 
اقتصادی، توجه به صنایع تبدیلی، آموزش تخصصــی و ... از جمله مواردی 
اســت که امیدوارم با بازگشــت ذوب آهن اصفهان و مدیریــت دوباره این 
معادن، مورد توجه قرار گیــرد و دوباره شــاهد دوران طلایی البرز مرکزی 

باشیم .
محمدجعفر صالحی معاون خرید ذوب آهن اصفهان نیز در نشست خبری 
پیش از این مراسم گفت: هم اکنون در کشــور یک میلیون و ۷۰۰  هزارتن 
زغال سنگ تولید می شود در حالی که نیاز کشور حدود ۳ میلیون تن و نیاز 
ذوب آهن حدود یک میلیون و ۸۰۰ هزار تن کنسانتره زغال سنگ است و 
لذا باید یک میلیون و ۳۰۰ هزار تن زغال سنگ وارد کرد . البته زغال داخلی 
کیفیت لازم را ندارد و الزاماً باید ۲۰ تا ۳۰ درصد زغــال مصرفی از واردات 
تامین شود .وی افزود: هم اکنون تولید این معادن زغال سنگ سواد کوه در 
سال حدود ۱۰۰هزار تن کنسانتره زغال ســنگ است در حالی که ظرفیت 

تولید ۳۰۰ هزارتنی دارد بنابراین توسعه استخراج بسیار ضروری است .
معاون خرید ذوب آهن گفت: زغال این معــادن از کیفیت خوبی برخوردار 
اســت و می تواند میزان واردات را کاهش دهد. البته هدف ما دســتیابی به 
حداکثر استخراج در سریع ترین زمان ممکن است که اشتغال زایی و توسعه 

اقتصادی برای این منطقه به همراه دارد .
افشــین مختاری مدیرعامل شرکت پیشــرو معادن ســواد کوه نیز گفت: 
مطالعات خرید این معادن از سال گذشته آغاز شد و در نهایت ۵ معدن زغال 

سنگ و یک گواهی کشف به انضمام دارایی های این معادن خریداری رشد .
وی افزود: هم اکنون در این معادن حدود هزار نفر مشغول به کار هستند که  
امیدوارم با توسعه معادن، شاهد اشتغال زایی مناسب برای این منطقه باشیم 
.مختاری گفت: برای توسعه فعالیت این معادن به زیرساخت هایی نیاز است 

که هم اکنون در حال مهیا کردن این ملزومات هستیم .
مدیرعامل شرکت پیشرو معادن ســوادکوه با اشاره به این که این معادن در 
دهه ۵۰ توسط ذوب آهن اصفهان راه اندازی شده است، گفت: از تجربه بیش 
از نیم قرنی ذوب آهن اصفهان جهت اصلاح ســاختار سازمانی و تجهیزاتی 

این معادن بهره می گیریم و قطعاً شاهد توسعه آن ها خواهیم بود .
وی افزود: ذوب آهن اصفهان تنها تولید کننده ریل و آرک معدن نیز هست 
و تجربه بسیار گران بهایی در مدیریت معادن دارد که این امر در معادن البرز 
شرقی نیز متبلور شده است. وی با اشــاره به تاسیس شرکت پیشرو معادن 
سوادکوه توســط ذوب آهن گفت: با ایجاد این شــرکت، عواید  اقتصادی و 
اشتغالزایی حاصل از توسعه این معادن به این منطقه می رسد و ذوب آهن 
اصفهان، توسعه مالکیت معادن در استان ها را مدنظر ندارد بلکه تنها، تامین 

پایدار مواد اولیه است .
 روح ا... فاضل پور مدیر امور مجامع و شــرکت های ذوب آهن اصفهان نیز 
گفت: این مجتمع عظیم صنعتی ۱۰ شــرکت زیرمجموعه دارد که دارای 
شخصیت حقوقی مستقل هستند و بر اساس سیاست  های سهامدار عمده 
که ذوب آهن اســت، عمل می کنند .وی افزود: هدف اصلــی برای هر ۱۰ 
شرکت، پیوستن آن ها به بورس اســت که نیاز به زیرساخت، شفاف سازی 
و دیگر ملزومات دارد. خوشــبختانه جهت ۶ شــرکت، اقدامات لازم برای 
پیوستن به بورس انجام شده و برای شــرکت پیشرو معادن سوادکوه نیز در 

نظر است بعد از گذشت ۲ تا ۳ سال مالی، اقدامات لازم انجام شود .
 لازم به ذکر اســت پس از این مراســم، لوح های یادبود به خانواده شهدای 
والامقام سواد کوه اهدا شد و مســئولین حاضر، ضمن بازدید از معادن زغال 
سنگ سوادکوه، در مراســم نمادین واگذاری مدیریت این معادن به ذوب 

آهن حضور یافتند .

توسعه معادن زغال البرز مرکزی 
با راهبری ذوب آهن

مدیریت و راهبری معادن زغال سنگ سواد کوه به ذوب آهن واگذار شد:

 نوســان:منصور یــزدی زاده 
مدیرعامــل و معاونین ذوب آهن 
اصفهان با آیت ا... ســید یوسف 
طباطبایی نژاد نماینده ولی فقیه 
در استان و امام جمعه اصفهان ۱۶ 
فروردین ماه دیدار و گفتگو کردند. 
آیت ا... طباطبایی نژاد در این  دیدار 
گفت: انتظار است در سال جدید که 
با اعیاد شعبانیه آغاز شد و از سوی 
مقام معظم رهبری تحت عنوان 
سال تولید، پشــتیبانی ها، مانع 
زدایی ها نامگذاری گردید، تدابیر 
لازم از سوی دولت برای استفاده 
کامل از ظرفیت های تولیدی ذوب 

آهن اصفهان اندیشیده شود .
امام جمعه اصفهان افــزود: تولید ریل 
توسط این مجتمع عظیم صنعتی اقدام 
بسیار خوب و ارزنده ای بود و درج عنوان 
ســاخت ایران بر روی این محصولات 
بسیار غرور آفرین اســت. نماینده ولی 
فقیه در اســتان اصفهان با اشــاره به 
امضای قرارداد ۲۵ ساله باچین، گفت: 
این قرارداد، کاملاً بر مبنای شــریعت 
و قانون اســت و تمام موارد آن توسط 

نهادهای نظارتی، کنترل می شود.
 آیت ا... طباطبایی نژاد اظهار داشــت: 
این قرارداد در خنثی سازی تحریم های 
ظالمانه آمریکا نقش مهمی دارد و این 
کشور را وادار می کند که رفتار خصمانه 
خود را تغییر دهد.  امام جمعه اصفهان 
گفت: اسلام، مبادله و ارتباط با کسانی 
که بر سر دیانت با ما سرجنگ دارند و یا 
قصد سلطه گری دارند را حرام دانسته 
اما سایر ارتباطات و مبادلات را تشویق 

کرده است .
نماینده ولی فقیه در اســتان اصفهان، 
مانع تراشی بر ســر صادرات را از جمله 
موانع پیش روی تولیدکنندگان دانست 
و گفت: نباید گرانــی کالاها را حاصل 
صادرات آن ها دانست چرا که دستیابی 
به بازارهای صادراتی به ســختی انجام 
می شود و مانع تراشی در برابر صادرات 
باعث از دســت رفتن ایــن بازارها می 
گردد. در این خصوص سیاســت های 
بازاریابی ما نیز در حوزه صادرات نیاز به 
بازنگری دارد. آیت ا... طباطبایی نژاد از 
مدیریت ذوب آهــن اصفهان که موفق 
شده مشکلات این شــرکت را کاهش 
دهد و دستاوردهای خوبی حاصل کرده 
است، قدردانی نمود و گفت: نقش ذوب 
آهن در اقتصاد، توسعه صنعت و اشتغال 
زایی بسیار مهم است و این صنایع مادر 
باید همیشه رونق داشته باشند چرا که 
شکوفایی صنعت کشور به این صنایع 

وابسته است .
مدیرعامل ذوب آهــن اصفهان نیز در 
این دیــدار، گزارشــی از عملکرد این 
شرکت در ســال ۹۹ ارائه نمود و گفت: 
در ســال گذشــته با وجود مشکلات 
مختلف از جمله عدم دسترسی به مواد 
اولیه وشیوع کرونا، این شرکت به لحاظ 
کیفی موفق به تحقق رونق تولید شد 
و محصولات جدید و مهمی به ســبد 
محصولات این شرکت اضافه گردید که 
ســرآمد آن، تولید ۵۰ هزار تن ریل بود 
که ۳۰۰ کیلومتر خط آهن تمام ایرانی 
را به دنبال داشت .وی با اشاره به اقدامات 
ذوب آهن اصفهان در راســتای کاهش 
مصرف آب، گفت: امیدوارم در ســال 
جاری با همت پــولاد مردان ذوب آهن 
اصفهان و همچنین پشتیبانی لازم از 
تولید، شاهد رشد کمی و کیفی تولیدات 

این شرکت باشیم. 

معاون قضایی دادســتان کل کشــور در 
نشست مشترک شــورای گفت و گوی 
دولت و بخش خصوصی و ستاد پیگیری 
اجرای سیاســت هــای کلــی اقتصاد 
مقاومتی قوه قضائیه در اســتان اصفهان 
با بیــان اینکه بســیاری از موانع موجود 
در تولیــد، در گرو تصمیمــات اداری و 
مناســبات بین ادارات اســت، افزود: بنا 
بر فرموده مقام معظم رهبــری راه حل 
اقتصاد امروز شــجاعت و همت اســت. 
ســعید عمرانی بر ضرورت همت هر چه 
بیشتر مسئولان دولتی برای کمک به رفع 
مشکلات مردم به ویژه فعالان اقتصادی 
تاکید کرد و گفت: امســال لازم است با 
تلاش مضاعف در مســیر رفع موانع قدم 
برداریم. وی، کاهش تولید و اشــتغال را 
منجر به تبعات اجتماعی بســیار زیادی 
دانســت و تاکید کرد: هدف هر یک از ما 
باید عدالت گستری در جامعه باشد و این 
امر تنها از طریق درست کار کردن محقق 

خواهد شد. 
معاون قضایی دادســتان کل کشــور با 
تاکید بر اینکه بایــد دل همه برای تولید 
بتپد، گفت: علیرغم اقدامات بسیار خوب 
چند سال گذشته در راستای تولید باید 
صنعتگران تکریم شوند. وی با بیان اینکه 
مسئولان دولتی خدمتگزار مردم بوده و 

باید ریشه مشکلات را با رفتار و تصمیمات 
درســت خشــک کرد، افزود: خصوصی 
ســازی یعنی بهبود فضای کسب و کار 
و دســتگاه های اجرایی موظف هستند 
این فضا را برای فعــالان اقتصادی فراهم 
کنند. وی با تاکید بر اینکه دستگاه های 
حاکمیتی نوع تفکر خود را تغییر دهند، 
گفت: بهبود فضای کسب و کار در سایه 
تعامل امکانپذیر بــوده و مدیران دولتی 
نباید به گونه ای عمــل کنند که فضای 

کسب و کار سخت شود.

بحران آب 
گریبانگیر استان

همچنین اســتاندار اصفهان، همدلی و 
همزبانــی موجود در مســئولان دولتی 
و قضایی استان را بســیار خوب دانست 
و افزود: علیرغــم این موضوع، اســتان 
اصفهان با بیش از ۱۰ هزار واحد تولیدی 
با مشــکلات خاص خود مواجه اســت. 
عباس رضایی، مشکلاتی چون بحران آب 
در استان را گریبانگیر واحدهای تولیدی 
و صنعتی دانست و تصریح کرد: به واسطه 
اینکه به صورت مســتقیم حداقل ۵۰۰ 
هزار نفــر از طریق زاینــده رود در حال 
ارتزاق هستند، خشکســالی اثرات بدی 
در زندگــی این افراد همچنین مســایل 

مربوط به تولید داشــته است. به طوری 
که در ســال هایی که با بارش بیشتری 
مواجــه بودیم، شــاهد کاهــش پرونده 
های قضایی بوده و این امــر مبین لزوم 
نگاه ویژه به اســتان اصفهان هم به دلیل 
شرایط تولیدی و جایگاه صنعتی و هم به 
واسطه مسایل جغرافیایی آن است. وی، 
حل و فصل مشکلات برخی از واحدهای 
تولیدی اصفهــان را نیازمند تشــکیل 
جلســات ویژه با حضور مقامات کشوری 
به ویژه مسئولان دســتگاه قضا دانست و 
همچنین خواستار ایجاد میز ویژه ای در 
تهران برای رفع مشکلات استان اصفهان 
شــد و تاکید کرد: برخی از مشکلات در 
سطح استان قابل پیگیری نبوده از جمله 
قوانین و ضوابطی که در شــرایط خاص 
امروز نیازمند بازنگــری بوده، زیرا جنگ 
اقتصادی موجود قانــون مختص به خود 

را می طلبد.

ضرورت توجه به 
فرهنگ خدمت به تولید

در ابتدای این جلســه نیــز رئیس اتاق 
بازرگانی اصفهان گفــت: با وجود تحریم 
های اعمال شده بر کشور در سال گذشته 
به واســطه درســت بودن سیاست های 
بالادستی و اصلاح سیاست های وارداتی 

به جهــت محدودیت هــای ارزی، عملا 
تولید مــورد توجه قرار گرفت و شــاهد 
تجربه آمــار بهینه ای در بخــش تولید 
بودیم. مســعود گلشــیرازی همچنین 
مخاطب مستقیم مانع زدایی و پشتیبانی 
از تولید را دستگاه های حاکمیتی دانست 
و افزود: در دو ســال گذشته با همت وافر 
دستگاه های اجرایی بسته های حمایت 

از فعالان اقتصادی ارایه شد.
دبیر شــورای گفت و گوی دولت و بخش 
خصوصی استان اصفهان، نتیجه اجرایی 
شدن این بســته ها را در شاخص بهبود 
محیط کسب و کار استان اصفهان مشهود 
دانســت و ابراز امیدواری که در ســال 
جاری این بسته ها به صورت عملیاتی تر 

اجرایی شود. 
وی با تاکید بر توجه به فرهنگ خدمت به 
تولید، کارجمعی و مانع زدایی در ادارات، 
گفت: مدتی اســت بعضا تصمیماتی که 
باید در محل اجرا اتخاذ شود بنا به دلایل 
مختلف بــه کارگروه هــا و کمیته هایی 
موکول می شود که عملا روند رسیدگی 
به حــل موضوعــات را با تأخیــر مواجه 
کرده که لازم اســت این مهم مورد توجه 
قرار گیرد. گلشیرازی با تشکر از دستگاه 
قضا به واسطه توجه ویژه به موضوع ترک 
فعل در دســتگاه هــای اجرایی، تصریح 
کرد: ترک فعل بــرای واحدهای تولیدی 
تبعات زیادی داشته است. وی همچنین 
خواستار واکاوی نحوه نظارت بر عملکرد 
دســتگاه های اجرایی و مکانیزم رفتاری 

موجود در آنها شد.

مخاطب مستقیم مانع زدایی
در نشست مشترک شورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی مطرح شد؛  گزارش

ریل ذوب آهن
غرور آفرین است

رئیس اتاق بازرگانی اصفهان در نشست مشترک شورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی 
و ستاد پیگیری اجرای سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی قوه قضائیه در استان اصفهان که با 
حضور معاون قضایی دادستان کل کشور برگزار شد، مخاطب مستقیم مانع زدایی و حمایت را 

دستگاه های حاکمیتی دانست.

گزارش

گرو  ه  بازرگانی

citizen

میز ویژه ای برای حل مشکلات استان اصفهان در پایتخت ایجاد شود

 نوسان: مدیرعامل شرکت آبفا استان 
اصفهان در اولین جلسه شورای معاونین 
این شرکت بر مانع زدایی در زمینه ارائه 
خدمات پایدار آبفا در شهرها و روستاها 

تاکید کرد.
هاشــم امینی با بیان اینکه رهبر انقلاب 
در ادامه شعار سال ۹۹ که جهش تولید 
نام داشــت، امســال را ســال »تولید، 
پشتیبانی ها و مانع زدایی ها« نام گذاری 
کردند، عنــوان کرد: در ســال ۱۴۰۰ 
تمام تلاش ها در جهت ارتقا و توســعه 
خدمات آبفا در ســطح استان انجام می 
شــود. وی اعلام کرد:  با توجه به کم آب 
بودن کشــور و تکرار خشکسالی، برای 
ســازگاری و کاهش اثــرات مخاطرات 
پیش رو، بایــد برنامه ریزی داشــت و 

مدیریت منابع آب از اقدامات عملی برای 
دستیابی به این مهم محسوب می شود.

رئیس هیات مدیره شــرکت آبفا استان 
اصفهان با اشــاره به اهمیــت مدیریت 
مصــرف آب در کاربری هــای مختلف 
عنوان کرد: شاخص های بارندگی سال 
آبی جاری نشــان می دهنــد که  منابع 
آبی کشــور وضعیت مطلوبــی ندارند و 
بنابراین برای برون رفت از آثار ناشــی از 
پدیده خشکســالی باید مصرف آب در 
تمام زمینه ها به خوبی مدیریت شــود. 
وی با اشــاره به اینکه متاســفانه هنوز 
برخی از مردم موضــوع کم آبی را جدی 
نگرفته اند، ادامه داد: در چند سال اخیر 
شرکت آبفا اســتان اصفهان با آموزش، 
فرهنگ  سازی، در اختیار گذاشتن لوازم 

کاهنده و سیاست گذاری های مناسب،  
مشــترکین خود را ترغیــب به کاهش 
مصرف نمود و گــواه این مطلب کاهش 
سرانه مصرف آب شرب از ۱۸۶ لیتر در 
ســال ۱۳۸۹ به ۱۵۰ لیتر در شبانه روز 

در سال ۱۳۹۹ است. 
امینی  با بیان اینکه استان اصفهان یکی 
از اســتان های اســیر خشکسالی است 
که به علت  کاهش نــزولات جوی و در 
نتیجه کاهش میزان آب های ســطحی 
و زیرزمینی با مشــکلات بسیار زیادی 
دســت و پنجه نرم می کند تصریح کرد: 
در دهه اخیر با هــدف تامین پایدار آب 
شرب مشــترکین، اقدامات متنوعی در 
دستور کار قرار گرفته است که از جمله 
مهم ترین آنها می تــوان به حفر چاه ها، 

راه اندازی آب شــیرین کن، بهره مندی 
از سیستم تله متری و تله کنترل، سامانه 
پایش فشار شبکه، کشف انشعابات غیر 
مجــاز ، توجیه مشــترکین پرمصرف و 

فعالیت های فرهنگی نام برد. 

مدیرعامل  شرکت آبفا استان اصفهان تاکید کرد:

رفع موانع ارائه خدمات پایدار آبفا در شهرها و روستاها
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استادِ بنّایی که زلف هایش را بلند نگه می داشت 
و به همین جهت نیز به "اسُّا زلفی" شهرت پیدا 
کرده بود، مرا در سنین نوجوانی به همراه چند 
کارگر دیگر در ساخت یک مرغداری به خدمت 

گرفت.
مرغـداری قـرار بود در یکی از روسـتاهای نزدیک سـیرجان بنا شـود و از 
این رو، همگی سـوار بر ماشـین قراضۀ اسـا زلفی راهی آن محل شـدیم. 
در آنجـا اسـا زلفـی از من خواسـت کـه ملاط بسـازم. ملاط هـم چیزی 

جـز ترکیب کردن شـن و آهـک و آب نبود. 
اسـا زلفـی در نظـر داشـت کـه بـا اسـتفاده از ایـن مـلاط ،سـتون هایِ 
سـیمانیِ دو - سـه متـری را کـه از قبـل تهیـه کـرده بـود، روی زمیـن 

کند!  نصـب 
مشـغول ایـن کار بـود کـه از او پرسـیدم؛ سـتون ها را بـرای چـه نصـب 

می کنـد؟ گفـت می خواهـد روی آنهـا سـقف بزنـد! 
بـا لحنـی آرام اعتـراض کـردم که آن سـتون ها بـا آن کیفیـتِ نصب، در 
برابـر وزش بـاد هـم مقاومـت نمی کننـد چه رسـد بـه اینکه قرار باشـد 

روی شـان سـقف هم زده شـود! 
بعـد اضافـه کـردم کـه سـتون ها باید حداقـل یک متـر در داخـل زمین 

فـرو رونـد تا اسـتحکام لازم را پیـدا کنند!
اسـا زلفـی کـه پدرم را می شـناخت، مرا به اسـم او صـدا زد و گفت؛ بچه 

مندلی! کلاس چندمی؟ 
جواب دادم؛ امسال می رم دوم دبیرستان! 

لبخنـدی بـه لـب آورد و گفت؛ من به اندازۀ سـه برابر سـن تـو، دارم کار 
بنایـی و معمـاری می کنـم بعد تو می خـوای یاد مـن بدی؟

 حـالا اگـه می خـوای یـاد بگیری باید بدونـی که سـقف از دو طرف روی 
سـتون ها فشـار می یاره و تعادل و اسـتحکام ایجـاد می کنه!

می خواسـتم بـه بحث و جـدل ادامه دهـم که دیگر کارگران سـاختمانی 
بـه رویـم چشـم غّـره رفتنـد که: بچـه! تو چـه کارت بـه ایـن فضولی ها! 

می خـوای کار تعطیل بشـه و بیکار بشـیم؟
خلاصه پس از اسـتقرار سـتون های عمودی، اسـا زلفی سـتون سـیمانی 
دیگـری را بـه طـور افقـی بـا مـلاط روی آنهـا نصـب کـرد و از چنـد 
"وردسـت" - اسـای نوآمـوز و تـازه کار - خواسـت کـه کار سـقف زدن را 

آغـاز کنند.
کار سـقف زنـی همـراه بـا لبخنـد ملیـح اسـا زلفـی پیـش می رفت که 
ناگهـان سـقف و سـتون ها بـه صورت یکجا و بـا هم، به سـمت بیرون در 

غلتیدنـد و بـا سـر و صدایی مهیـب پخش زمین شـدند!
در واقـع فقـط یـک معجزه سـبب شـد کـه کارگران و وردسـت هـا زیر 
آوار نرونـد و از ایـن حادثـه جان سـالم بـه در ببرند! من کـه از این اتفاق 
سـخت بـه خنـده افتاده بـودم، فـوری خـودم را از صحنـه دور کـردم تا 

مبـادا هدف خشـم اسـا زلفی قـرار گیرم! 
وقتی خنده ام فرو نشسـت به محل حادثه برگشـتم و اسـا زلفی را دیدم 
کـه متحیـر اما همچنان متبسـم به من گفـت؛ بچه مندلـی! دیدی چی 

شـد؟ باز خدا را شـکر که هیچکس کشـته نشد!
حـالا کار برخـی از این نامزدهای انتخابات ریاسـت جمهوری هم شـبیه 

همان اسـا زلفی شـده است! 
بـا کمتریـن دانش و شـناختی از اقتصـاد ملی و بین المللـی، چنان وعدۀ 
بهبـود وضع معیشـت مـردم و اصلاح سـاختار اقتصـادی را می دهند که 

هـر دانش آمـوزی هـم می داند که وعده هایشـان بر آب اسـتوار اسـت! 
اقتصـاد از ابتدای حیات بشـر تا کنون، همـواره فنی ترین و پیچیده ترین 
و منازعـه انگیزترین مسـئلۀ حکومت هـا و جوامع بـوده و در دوران اخیر 
بـه انـدازه ای غامض و بغرنج شـده اسـت که در پیشـرفته ترین کشـورها 
نیـز پشـت دولت هـای مسـتقر را برغم پشـتوانه های کارشناسـیِ ماهر و 

مجـرب، بـه خـاک می مالـد و آنهـا را از صحنه خـارج می کند.
بـه رغـم چنین تجربۀ آشـکاری، اما کسـانی در کشـور ما گمـان برده اند 
کـه بـا چند شـعار دم دسـتی و سـراب گونه می توان معضلات بی سـابقۀ 
اقتصـادی کشـوری مثل ایـران را که ابعاد پیچیدۀ سیاسـی و فرهنگی و 

بین المللـی هـم به خـود گرفته اسـت، به راحتی حـل کرد!
جـای کمتریـن تردیـدی نیسـت که سرنوشـت مرغـداری اسـا زلفی در 

انتظـار وعده هـای اقتصـادی ایـن افراد اسـت! 
البتـه تفاوت چشـمگیری هم بیـن این افراد و اسـا زلفی دیده می شـود. 
اسـا زلفی از یک طرف این شـانس را داشـت که فرو ریختن مرغداریش 
موجـب مرگ کسـی نشـود و فقط خسـارت مالی بـه بـار آورد و از طرف 
دیگـر آنقـدر منصـف و سـلیم النفس بـود که پـس از تخریب پـروژه اش، 

دیگـران را مقصـر جلوه ندهد!
ایـن در حالـی اسـت که شکسـت و فروریـزی پروژه های ملی، خسـارات 
مسـتقیم هنگفـت و تلفـات جانـی غیرمسـتقیم بسـیاری به مـردم وارد 
می کنـد و در عیـن حـال در کشـور مـا هیـچ مسـئول و مدیـری هـم 
مسـئولیت فجایـع ناشـی از آن را به عهـده نمی گیرد و بـا مقصر معرفی 
کـردن دیگرانـی که فقط نسـبت به بـروز چنین خطری هشـدار داده اند، 

بـه بگیـر و ببنـد و تهدید و مجـازات آنها رو مـی آورد!

همه راجع به چه چیزی صحبت 
می کردند؟ بهار پارســال بود، 
هفته های اول کرونا که آدم های 
اهل تکنولوژی شــروع کردند 
به صحبت از یک اپلیکیشــن 
جدید به نام کلاب هاوس؛ یک 
شبکه اجتماعی صوتی که اتاق هایی برای گفت وگو دارد. 
شبکه هنوز در مرحله آزمایشی بود و فقط چند هزار نفر در 
آن حساب کاربری داشتند و بقیه در لیست انتظار بودند. 
بعضی از چهره های مشهور سیلیکون ولی واردش شدند و 

سپس درباره اش توییت کردند. 
کلاب هاوس، یادآور گردهمایی هــای نیمه انحصاری بود، 
مثل جمع شدن ها در رســتوران بعد از گلف. و البته یک 
چیزی شبیه دوران کودکی. گفت وگوها فقط همان لحظه 
در دسترسند و ضبط آنها ممنوع است. گرچه عضویت در 
این اپ فقط از طریق دعوت ممکن بود اما تا فوریه امسال، 
تعداد کاربران بــه حدود ۱۰ میلیون نفر رســید. هرچند 
هنوز در قیاس با توییتر و تیک تاک، رقمی نیســت اما باز 
هم قابل توجه اســت. ایلان ماســک و مارک زاکربرگ در 
اقدامی غافلگیرکننده در این شبکه حضور یافتند. از دیگر 
چهره های سرشــناس در این اپلیکیشن، بیل گیتس، اپرا 
وینفری و تام هنکس هستند. در کلاب هاوس می توانید از 

هر دری صحبت کنید.
برخلاف شبکه های اجتماعی متن محور یا اپ های سنگین 

ویدئویی، این شــبکه به درد کســانی می خورد که در روز 
با وظایف مختلــف درگیرند. می توانید درحــال تا کردن 
لباس ها یا تمیز کردن خانه، وارد یک روم شوید و گفت وگو 
کنید. گفت وگوها پراکنده تر از رادیو هستند، تمرکزشان از 
پادکست کمتر است و عملا شبیه »صدای سفید« هستند. 

راهی برای آنکه صدای خودتان را از سرتان بیرون کنید.
وقتی یک شبکه اجتماعی شروع به کار می کند، آنهایی که 
همان ابتدا به آن می پیوندند می توانند از مزایای بیشتری 

بهره مند شوند. 
مثلا کســانی که ســال ۲۰۱۰ وارد اینســتاگرام شدند، 
می توانستند به راحتی نام کاربری دلخواهشان را انتخاب 
کنند، از همان ابتدا فالوورهای جدیــد پیدا کنند و چون 
رقابت و سر و صدا در آنجا کم بود، راحت تر در معرض دید 
قرار می گرفتند و کلی مزایای دیگر. یک روم تشکیل دهید 
و به عنوان میزبان با مشــتریانتان و کسب وکارهای مشابه 
گفت وگو کنید تا یک اجتماع بسازید. فضایی ایجاد کنید 
تا با هم صحبت کنند و نکات و منابع و دانششان را با هم به 

اشتراک بگذارند.  
شــاید ســاده به نظر برســد اما نام این بازی، شرکت در 
گفت وگو و حرف زدن اســت. فقط شنونده نباشید. از قبل 
برنامه بریزید، نکات کاربردی را بنویسید )تا بعدا بگویید(، 
روم ها را به شــکلی اســتراتژیک انتخاب کنید و با افراد از 
طریق پیام خصوصی ارتباط بگیرید تا بیشترین بهره را از 

این اپلیکیشن ببرید.

فهرست سالانه میلیاردرهاي جهان فوربس شامل رکورد ۲۷۵۵ میلیاردر است که 
جف بزوس، مدیرعامل آمازون براي چهارمین سال متوالي در صدر این فهرست قرار 
گرفت. شمار فوق ثروتمندان پس از سالي که طي آن پاندمي ویروس کرونا اقتصادهاي 
جهان را به رکود کشاند و معاش همه مردم جهان را در معرض تهدید قرار داد، 
افزایش پیدا کرد. طبق گزارش فوربس، میلیاردرهاي امسال مجموعا ثروتي بالغ بر 
۱۳.۱ تریلیون دلار داشتند که بالاتر از هشت تریلیون دلار در سال گذشته بود. 

فهرست کشورهای اول اقتصاد در سال ۱۹۹۰ با ۲۰ کشور اول اقتصاد در سال ۲۰۲۰ تفاوت 
کرده است و برخی از کشورها نظیر چین و هند در بین ۲۰ کشور اول قرار گرفته اند. پیش بینی 
می شود تا سال ۲۰۵۰ کشورهایی نظیر چین، هند، برزیل و ترکیه حتی جزو ۱۰ کشور برتر 
از نگاه اقتصادی قرار گیرند. بررسی ها نشان می دهد »آزادسازی اقتصادی«، »تجارت آزاد«، 
»سیاست گذاری صنعتی«، »جذب سرمایه خارجی«، »خصوصی سازی صحیح«، »ثبات اقتصاد 
کلان«، »سیستم بهینه اخذ مالیات« و »توسعه آموزش« هشت موتور جهش اقتصادی هستند.

مسير جهش به ۱۰ رتبه اول اقتصاد مديرعامل آمازون صدرنشين ميلياردرهاي فوربس ماند
اسّـا زلفـی و 

نامزدهای ریاست جمهوری!

  آینده 

 کلاب هاوس
 دورنما

سکویی جدید برای کسب وکارها

نگاره

جامعه

»عزیـزم منـو یادتون نیسـت؟ از ترمینال شـرق بردمتون 
تهرانپـارس، ظهر بود گلـم، عزیزم این پیامـو همینطوری 
فرسـتادم حالتو بپرسـم...من تو کار لباس زیر زنانه هستم، 
سـوتین در انـواع مدل ها، اگه خواسـتی خبر بـده گلم...«

جمله هـای فـوق پیـام راننـده یکـی از اسـتارتاپ هـای شـهر بـه خانم 
جوانـی اسـت کـه از تاکسـی این اسـتارتاپ اسـتفاده کـرده بـود. یکی 
از هموطنـان ایـن پیـام را از طریـق تلگرام برایـم فوروارد کـرد. کنجکاو 
شـدم و عکس هـای پروفایل تلگـرام این آقای راننـده را نگاه کـردم. اگر 
از موضـوع اطـلاع نداشـتم و کسـی عکس هـا و جمله هـای نابـی را که 
روی آنهـا نوشـته شـده بـود بـه من نشـان مـی داد و می پرسـید که به 
نظـر شـما این فـرد چگونه آدمـی اسـت، بی تردید می گفتم فیلسـوف، 
معلـم اخلاق، انسـانی عمیـق و متفکر اسـت؛ و اگر نمی دانسـتم که در 
زمـان حیـات فردریش نیچه؛ فیلسـوف آلمانی؛ اینترنت وجود نداشـت 

بی تردیـد می گفتـم ایـن پروفایل متعلق بـه خود فردریش نیچه اسـت!
ایـن روزهـا متفکرنمایی و فیلسـوف نمایی سـکۀ بـازار فضـای مجازی 
شـده اسـت، بـه ایـن معنـا کـه بسـیاری از کاربران فضـای مجـازی به 
شـکل های مختلف جمله های عمیـق و ناب را به عنـوان معرفی خود در 
معـرض دید دیگـران قرار می دهند. جمله هایی درباره سرنوشـت، جهان 
هسـتی، یک رویداد مشـخص، خدا، مشـقّت های انسـان بودن، در جهل 
بـودن سـایر انسـان ها )به جـز خود ایشـان(، محور هسـتی بودن انسـان 
)عموماً با عکسـی از فردی که بر روی قلۀ کوه ایسـتاده( و ناچیزشـماری 
دیگـران )بـا عکسـی از گلهّ گوسـفندان(. وقتـی این عکس هـا و پیام ها 
را مـرور می کنیـم بی تردیـد بـه یـک نتیجـه می رسـیم: ایـن فـرد چه 
نـگاه عمیقی بـه دنیای پیرامونـش دارد. او درباره هسـتی تأمل می کند، 
تغییـرات جهـان اطرافـش را رصـد می کنـد، می بینـد و نمی گـذرد، 

پرسـش دارد و جهـان و مردمـان آنرا عالمانـه می نگرد. 
برخـی از جامعه شناسـان معتقدند که امـروزه، افراد یـک هویت آنلاین 
online؛ یعنـی هویتـی که در فضای مجازی در مقابل چشـم دیگران 
قـرار می دهنـد و یـک هویـت آفلایـن offline، یعنـی هویتـی خـارج 
از فضـای مجـازی دارنـد. قطعـاً وضعیـت مطلوب آن اسـت کـه هویت 
آنلاین/مجـازی آدم هـا ادامـه همـان هویـت آفلاینشـان باشـد و بـا آن 
تناسـب داشـته باشـد. ولـی در بیشـتر مـوارد ایـن اتفـاق رخ نمی دهد. 
آنچـه در فضـای مجـازی می بینیم ویترینی اسـت که تنهـا عکس های 
قشـنگی از کالاها )و نه خود کالاها( در آن چیده شـده اسـت و در پشت 
آن، اساسـاً کالایـی وجـود نـدارد. درواقع شـاهد هویت های فتوشـاپی و 

دستکاری شـده هسـتیم. مـن آنـی می نمایم کـه در واقعیت نیسـتم!
دریکـی از نوشـته هایم اصطـلاح »نوکیسـگان فرهنگـی« را بـکار بردم. 

آدم هایـی کـه می بیننـد هم اکنون بـاکلاس بودن به حرف های قشـنگ 
زدن اسـت و بـرای همیـن پروفایل ها یا صفحه های اینسـتاگرامی شـان 
پرشـده از جمله های قشـنگ فیلسـوفانه. این پدیـده آن قدر سـکه بازار 
شـده اسـت که کافی اسـت در سـایت گوگل عبـارت »جمله هـای ناب 
بـرای« را تایـپ کنیـد. ایرانیـان آنقـدر ایـن جملـه را در گـوگل تایـپ 
کرده انـد کـه در ادامـه گـوگل بـه شـما پیشـنهاد می دهـد: جمله های 
نـاب بـرای اسـتاتوس، جمله های ناب بـرای پروفایل تلگـرام، جمله های 
نـاب بـرای بیوی اینسـتاگرام. حتی کانال هایی سـاخته شـده اسـت که 
صرفـاً بـرای دیگران این جمله های ناب دو سـطری را منتشـر می کنند. 
هموطنانمـان جمله هـای عالمانـه را از گـوگل کپـی copy و سـپس 
در صفحـه شخصی شـان پیسـت paste می کننـد؛ و بعید نیسـت که 

بسـیاری اساسـاً ایـن جمله هـا را نفهمند ولی منتشـر کنند.
مـا شـاهد ظهور آدم هایـی با دانش چهل کلمه ای یا دوسـطری هسـتیم. 
درباره همه چیز دو سـطر می دانند. نیچۀ بدبخت دویسـت صفحه کتاب 
نوشـت و در صفحـه آخـر آن به جمله ای درخشـان رسـید. نوکیسـگان 
فرهنگـی حوصلـه خوانـدن آن دویسـت صفحـه را ندارنـد و فقط جمله 
صفحـه آخـر را برمی دارنـد. بـه همیـن دلیـل هویت هـای آنلایـن مـا با 
هویت های آفلاینمان تناسـبی ندارد. در اینترنت یک چیزیم و در زندگی 
واقعـی چیـزی دیگر. همه چیز در سـطح و صفحه نمایش اتفـاق می افتد. 
ایـن راننـده محتـرم در پروفایـل اش جمله ای دو سـطری دربـاره حقوق 
بشـر هم داشـت! غافـل از اینکه مزاحمت برای یک خانـم هم مصداقی از 
نقض همان حقوق بشـر اسـت. تظاهـر دارد دودمان ما را بـه باد می دهد.
بـه راسـتی چـرا ابزارهای مـدرن در ایران به شـکل گیـری هویت مدرن 

انجامد؟ نمی 

هویـت مجــازی

حال و روز زاینده رود

داستان نویس

هدایـت داسـتان دیگری داشـته کـه آن را هم پیش از مـرگ پاره 
کـرده اسـت. او ایـن داسـتان را، کـه »عنکبـوت لعنت شـده« نام 
داشـته و مـا قبـلا از زبـان یک دانشـجوی ایرانی از آن یـاد کردیم، 
یـک روزصبـح در یکـی از کافـه هـای خیابـان سـن ژرمـن بـرای 
مصطفـی فرزانـه خوانـده بـوده اسـت، و مـا اینک تـه مانـده ای از 
اسـتخوان بنـدی آن را در یـاد مصطفـی فرزانـه بـاز می یابیـم. . .

هدایـت آن را بعـد از کشـته شـدن شـوهر خواهـرش، سـپهبد 
رزم آرا، نوشـته و موضـوع آن داسـتان بچـه عنکبوتـی بـوده کـه 

مـادرش تفرینـش کـرده و او بـزاق نـدارد تـا تـار بتنـد. 
عنکبوتهـای دیگـر هم او را از خـود می رانند و محلش نمی گذارند، 
بـه طـوری کـه مجبـور می شـود، در هـر جـا بخصـوص در کنـج 
مسـتراح، بـا مگس هـای مکیـده عنکبوت هـای دیگـر تغذیه کند 
و توسـری بخـورد . . . ابوالقاسـم پرتواعظـم افسـوس می خورد که 

هدایـت چنیـن شـاهکاری را از میـان بـرده اسـت و عقیـده دارد 
داسـتان »عنکبوت نفرین شـده « او، اگر پاره نمی شـد، در ردیف 

بـوف کـور، ویـک شـاهکار ادبی و فلسـفی بود.
هدایـت مضمـون رمان دیگـرش را هم بـرای فرزانه تعریـف کرده 
بـوده اسـت: دو نفر برای معاملـه قهوه خانه ای به نزدیک سـمنان 
مـی رونـد. روی تختخوابی چوبی می نشـینند، چـای می خورند و 
قلیـان می کشـند و در بـاره قهـوه خانـه و تغییـرات آینـده و باغ و 

محـل آن گفتگـو می کنند. 
ناگهان زلزله شـدید و سـریعی در می گیرد و این دو مسـافر وقتی 
سرشـان را بلنـد مـی کنند، متوجه می شـوند که قهـوه خانه، باغ 

و تمـام آبادی را زمین بلعیده اسـت. . .
بدیـن قـرار، هدایت آثـاری را که با خود به اروپا بـرده و یا احیانا در 
پاریس نوشـته بوده - همه را پیش از خودکشـی، از بین برده بود.

عنکبوت لعنت شده

جادوی
 کایسری

ممکن اسـت تا حالا اسـم »قیصریه« 
را نشـنیده باشـید. منظـورم راسـته 
بازارهـای ایرانی نیسـتند کـه احتمالا 
مَثَـلِ »بـه خاطر دسـتمال قیصریه را 
بـه آتش کشـید« از آنها گرفته شـده 
اسـت. منظورم اسـم قدیمی شـهری 
توریسـتی در ۳۰۰ کیلومتـری آنکارا 

است.
قدیـم هـا بـه ایـن شـهر مـی گفتند 
قیصریـه و امروز می گویند کایسـری. 
خیلـی از ایرانـی هـا احتمـالا بـرای 
تفریـح بـه این شـهر سـفر کـرده اند.
این شـهر پایتخت تولیـد پارچه جین 
و دوخـت شـلوار جیـن در ترکیـه و 
یکـی از مهم تریـن مراکز این صنعت 
در جهـان بـه شـمار مـی رود. حـدود 
یـک میلیـون نفـر جمعیـت دارد و 
افغانسـتان و کشـورهای  ایـران و  از 
اطراف،کارگـران زیـادی به این شـهر 

مهاجـرت کـرده اند.
دیگـر  از  دیرتـر  کایسـری  شـهر 
شـهرهای ترکیـه شـکوفا شـد و در 
گذشـته ای نه چنـدان دور،دور افتاده 
بـود و مهجور.حدود چهـار دهه پیش 
در دوره  ریاسـت جمهوری"تورگـوت 
توسـعه  و  آزادسـازی  نسـیم  اوزال" 
صـادرات بـر این شـهر وزیـدن گرفت 
و شـرکت هـای کوچک،هـم چـون 
جوانـه ای برپیکـر قدیمـی این شـهر 
جوانـه زدند. تورگوت اوزال تکنوکراتی 
بـا سیاسـت بـود که پـس از سـال ها 
کار دولتـی بـه بانـک جهانـی رفـت 
بخـش  در  مدیریـت  هـم  ومدتـی 
خصوصـی را تجربه کرد تـا این که در 
سال ۱۹۸۳ به نخسـت وزیری ترکیه 
و پس از آن به ریاسـت جمهوری این 
کشـور دسـت یافـت. او مأمـور اصلاح 
سـاختار اقتصـاد ترکیـه شـد و بـا در 
پیـش گرفتـن سیاسـت خصوصـی 
سـازی و آزاد سـازی اقتصـاد کشـور 

خـود را متحـول کرد. 
از دهـه ۱۹۸۰ شـکوفایی شـهرهایی 
هـم چـون کایسـری آرام آغـاز شـد 
و تـا امـروز ادامـه یافتـه اسـت بـه
 گونـه ای کـه در حـال حاضر بیش از 
۵ هزار شـرکت در شـهر یک میلیون 
رسـیده  ثبـت  بـه  کایسـری  نفـری 
اسـت که یـا در صنعت مبـل فعالیت 
میکنند،یا به تولید پارچه مشغولند یا 
این که شـلوار جیـن تولید می کنند. 
در سـال ۲۰۰۴ نام شـهر کایسری به 
دلیـل آغـاز بـه کار ۱۳۹ کارخانـه در 
یک روز، در گینس ثبت شـده اسـت.
اگر روی نقشـه به موقعیت کایسـری 
نـگاه کنید،متوجـه مـی شـوید ایـن 
شـهر از هیچ امتیاز ویـژه ای برخوردار 
نیسـت.با این حـال مردمـان مذهبی 
وسـخت کـوش کایسـری سـوار بـر 
مـوج اصلاحـات اقتصـادی تورگـوت 
اوزال شـدند و شهر کوچک خود را به 
پایتخت شـلوار جین و مبـل ترکیه و 

شـاید جهان تبدیـل کردند.
وقتی به شـکوفایی شهر کایسری فکر 
مـی کنم بـه دو نتیجه می رسـم.اول 
این کـه ما به تفکری هـم چون تفکر 
تورگـوت اوزال نیـاز داریـم که اقتصاد 
ایـران را از بندهـا رهـا کنـد. و بعـد، 
مردمانـی سـخت کوش مـی خواهیم 
که مترصد تغییر باشـند و بر موج آن 

سـوار شوند.
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